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نقش آفرینی 
دانش بنیان ها در 
محرومیت زدایی

صفحه2

بــرای اینکه نظام اقتصادی آزاد رقابتی بتواند به خوبی 
کار کند، به شکلی از دموکراسی نیاز است که بتواند خیلی 
خوب کار کند؛ به نحوی که  قواعدی که طراحی می  شــوند 

به نفع کل جامعه باشد.
برای اینکه بتوان به ســرمایه داری رفاقتی که منشــأ 
تبعیض، فســاد و ناکارآیی گســترده است، پایان داد ابتدا 
باید تفاوت میان پشتیبانی واقع بینانه از بازار آزاد با حمایت 
جانبدارانه از کسب وکارها و بنگاه های خاص را درک کرد.

لویجی زینگالس، اســتاد اقتصاد دانشــگاه شیکاگو و 
کارشناس حوزه تنظیم گری که از ایتالیای مافیایی و پر از 
زدوبند و ارتباطات ویژه و ناســالم بین مجامع اقتصادی و 
محافل سیاسی به آمریکا مهاجرت کرد، در مقایسه ای جالب 
و تامل برانگیــز، بنگاه های تولیدی قدرتمند را به حیوانات 
وحشــی تشــبیه می کند. او می نویســد اگر از پارک های 
حیات وحش بازدید کرده باشــید، معمولا تابلوی هشــدار 
»لطفا از غذا دادن به حیوانات وحشــی خودداری کنید« 
را می بینید که در شرح آن آمده است به حیوانات وحشی 
نباید غذا داد؛ چون برای آنها خوب نیست. مساله در اینجا 
نه صرفه جویی در مصرف غذاهای انســانی، بلکه این خطر 
است که غذا دادن به حیوانات وحشی باعث می شود تا آنها 
به خوردن غذا از دست انسان ها عادت کنند و توانایی زندگی 
مســتقل در محیط بکر و طبیعی را از دست بدهند. پس 
همین تذکر و هشدار باید به سیاستمداران و قانون گذاران 
در قوای مجریه و مقننه داده شود؛ با این تفاوت که »لطفا 
از غذا دادن به بنگاه های اقتصادی خودداری کنید.« مساله 
این نیست که ما صاحبان کسب وکارها را دوست نداریم، بلکه 
کاملا برعکس. ما بنگاه های اقتصادی را چنان زیاد دوست 
داریم که نمی خواهیم وضعیتی به وجود آید که بنگاه های 
قوی اقتصادی به نظام ناکارآمد دولتی وابسته شوند. وابسته 
شدن به نظامی آکنده از یارانه و امتیاز ویژه و رانت که آنها را 
از رقابت کردن و موفق شدن در بازار داخلی ناتوان می سازد 
چه برسد که بتوانند وارد بازار کاملا رقابتی جهانی بشوند و 

امکان ماندن داشته باشند.

یادداشت

بیش از ۱۰۰ 
میلیارد دلار 
منابع ارزی 
داریم

 کمک به
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 تنگنای
 تامین مالی

 نام ۵  نفر در 
 جیب 
یحیی 
گل محمدی

 صادرات ۱۲۰ میلیون دلاری
 ایران به ونزوئلا

 همدستی خشکسالی و گرما
 سبزوار را تشنه تر کرد

  شالیزارها  به خاطر باران
 زنده می مانند

 موزه ای که فقط یک اتاق
 خالی است!

بارندگی های شدید اخیر تبعات ناخوشایندی 
برای زیرساخت های مازندران به بار آورد اما 

نمی توان روی خوش این...

تشدید خشکسالی ها در اقلیم کویری سبزوار، 
منابع آب آشامیدنی این خطه را در ماه های گرم 

سال همچون بسیاری از مناطق...

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه 
صمت گفت: صادرات غیــر نفتی ایران به 

ونزوئلا در سال قبل با رشد...

نمایشگاه جهان های نامرئی در »موزه تاریخ 
طبیعی آمریکا« سعی دارد معنای جدیدی را به 

تجربه غوطه ور شدن در طبیعت بدهد...
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اصلاحنظامکارمزدباهدفبهبودارائهخدماتخریدکارتیانجاممیشود

اصلاحنظامکارمزدباهدفبهبودارائه
خدماتخریدکارتیانجاممیشود

 ارائــه این خدمات و ســرویس دهی به صورت متوالی و بدون 
وقفه همواره با هزینه هایی همراه اســت تا بتوان از فرســودگی 
شــبکه و شرکت های فعال در این حوزه جلوگیری کرده و امکان 
سرمایه گذاری در ابزارها و نوسازی زیرساخت و ناوگان تجهیزات 
شــبکه پرداخت را فراهم کرد.در ســال های گذشــته، خدماتی 
که از طریق این ســرویس ها ارائه می شــد به صــورت رایگان در 
اختیار اســتفاده کنندگان یا همان پذیرندگان و فروشندگان قرار 
 می گرفت و کارمزد این خدمات را بانک ها پرداخت می کردند؛ در 
واقع خدمت به فروشگاه ها و پذیرندگان ارائه می شد اما کارمزد آن 

را بانک پرداخت می کرد.
بر اساس شیوه نامه جدید نظام کارمزد که با هدف برقراری تعادل 
و تناسب میان خدمات دریافت شده و تقبل هزینه های گسترش و 
پایداری زیرساخت های شبکه پرداخت الکترونیکی تنظیم شده، برای 
هریک از بخش های دخیل در حلقه تراکنش های خرید کارتی از 
قبیل بانک صادرکننده، بانک پذیرنده و پذیرنده یا فروشگاهی که از 
این خدمت بهره مند می شود سهمی به عنوان کارمزد در نظر گرفته 
شده است.در مطلب روزنامه آرمان ملی اخذ کارمزد از پذیرندگان 
به خالی کردن جیب مردم تعبیر شده است. در این زمینه لازم به 
توضیح است در همه کشورهای دنیا اخذ کارمزد برای ارائه خدمت 
یک اصل پذیرفته شــده اســت و خدمات گیرندگان ملزم به ارائه 
کارمزد برای خدمات دریافت شده هستند. در شبکه پرداخت بین 
المللی مانند مسترکارت و ویزاکارت برای خرید کارتی، درصدی به 
عنوان کارمزد از پذیرنده یا فروشگاه دریافت می شود. برای مثال در 
یک تراکنش خرید کارتی ۱2۰۰ دلاری ۳۹ دلار به عنوان کارمزد 
پرداخت می شــود.از سوی دیگر در کشور ما نیز تمام افرادی که 
خدمات بانکی دریافت می کنند کارمزد آن را نیز پرداخت می کنند. 
درحال حاضر همه استفاده کنندگان از خدمات بانکداری الکترونیک 
از جمله سرویس انتقال وجه )شامل همه موارد کارت به کارت، پایا، 

ساتنا و پل( هزینه و کارمزد این خدمات را می پردازند و تنها دارندگان 
دستگاه های کارتخوان هستند که از سرویس ارزنده ای استفاده می 
کنند در حالی که هیچ مشارکتی حتی ناچیز در تامین هزینه های 
شبکه پرداخت ندارند.طی سال های اخیر رویه موجود در کشور و 
ارائه خدمات به دارندگان دستگاه های کارتخوان به گونه ای با تجربه 

سایر کشورهای دنیا متفاوت بوده است.
مطابق با جدول زمانی اجرای بخشنامه اصلاح نظام کارمزد، این 
بخشنامه به صورت مرحله ای اجرا خواهد شد و تراکنش های با مبالغ 
بالا در اولویت اجرا هستند.براساس مدل جدید نظام کارمزدها، مبلغ 
۶۰۰ هزار تومان به عنوان سقف تراکنش خرد در نظر گرفته شده و 
برای آن کارمزد ۱2۰ تومانی مطرح شده است. تراکنش های بالاتر 
از این مبلغ نیز سهمی معادل 2 در ۱۰ هزار برای پرداخت کارمزد 
را دارند که در این زمینه نیز ســقف ۴ هزار تومان در نظر گرفته 
شده است. در واقع تراکنش های بالاتر، درصدی از مبلغ تراکنش را 
به عنوان کارمزد پرداخت می کنند.در این خصوص لازم به توضیح 
است با بررسی تراکنش های انجام شده در سال ۱۴۰۱، ۶۵ درصد 
پذیرندگان کمتر از 2 هزار تومان در روز کارمزد پرداخت خواهند 
کرد و همچنین ۴۰ درصد پذیرندگان نیز کمتر از هزار تومان در 
روز کارمزد پرداخت می کنند.با این احتساب شاهد توزیع عادلانه در 
پرداخت کارمزد خواهیم بود و کسب و کارهایی که تراکنش کمتری 
دارند سهم کمتر و کسب و کارهای با تراکنش بالاتر که طبعاً سود 
بیشتری از مبادلات خود دارند سهم بالاتری از پرداخت کارمزد را 
خواهند داشت.نظام کارمزد فعلی طی ۱۰ سال گذشته علی رغم 
افزایش هزینه ها و نرخ تورم، ثابت و بدون افزایش هیچگونه افزایش 
قیمتی بوده است، لذا شبکه و شرکت های فعال در این حوزه در 
این سالها رو به فرسودگی رفته و امکان سرمایه گذاری در ابزارها و 
نوسازی زیرساخت و ناوگان فرسودی تجهیزات شبکه پرداخت را 

تقریباً غیرممکن ساخته است.

مرتضی قدیمی  -        کسب و کار امروز با صنعت پرداخت الکترونیک گره خورده و در هر نقطه ای از فروشگاه ها و مراکز تجاری و بازارها 
در شهرهای بزرگ تا کســب و کارهای کوچک در مناطق دورافتاده به راحتی به خدمات پرداخت دسترسی دارند و فروش خود را با 

استفاده از دستگاه کارت خوان انجام می دهند.

در سال های گذشته، 
خدماتی که از طریق این 

سرویس ها ارائه می شد به 
صورت رایگان در اختیار 

استفاده کنندگان یا همان 
پذیرندگان و فروشندگان 

قرار می گرفت و کارمزد 
این خدمات را بانک ها 
 پرداخت می کردند؛ در 

واقع خدمت به 
فروشگاه ها و پذیرندگان 

ارائه می شد اما کارمزد آن 
را بانک پرداخت می کرد.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

شرکت مخابرات ایران )منطقه چهار محال و بختیاری (

بختیــاری(  و  محــال  چهــار  منطقــه  ایــران  مخابــرات   شــرکت 
ــاز  ــورد نی ــتان م ــرب اس ــایت غ ــوژی ۳۵ س ــش تکنول ــر دارد  افزای در نظ

خــود را  از طریــق مناقصــه عــام یــک مرحلــه ای واگــذار نمایــد.
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برنامه پیشنهادی وزارت صمت مبتنی بر توسعه صادرات محور است

عباس علی آبادی:  
بر جذب و حمایت از 

سرمایه گذاری خارجی با 
بهره گیری از دیپلماسی 
اقتصادی به عنوان یکی 
دیگر از استراتژی های 

برنامه خود تاکید کرد و 
بیان داشت: این مهم نیز 

در سال های گذشته کمتر 
به آن پرداخته شده و در 

شرکت بزرگی همچون 
مپنا به آن عمل کردیم، 
به طوری که با صادرات 

توربین گازی و ژنراتور که 
دست کم ۴۰۰ شرکت و 

فعالیت به آن وابسته است، 
تاریخ ساز شدیم.

محمدرضا کریمی     |  وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت گفت: برنامه پیشنهادی تهیه شده برای این وزارتخانه، با تمرکز و تاکید بر توسعه صادرات محور 
تدوین شده است که شامل هشت استراتژی مهم است.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریس جمهوری با بیان اینکه ما با حضور در محلات کم برخوردار تهران دیدیم که جوان های ۱۵-۱۶ساله هنوز به دلیل عدم دسترسی به آموزش 
کشف نشده اند، گفت: شرکت های دانش بنیان می توانند نقش مؤثری در محرومیت زدایی داشته باشند.

روح الله دهقانی فیروزآبادی امروز در آیین افتتاحیه نمایشــگاه آبادیران که در محل مصلای امام خمینی)ره( برگزار شــد، گفت: این  نمایشگاه در راستای محرومیت زدایی و تحت عنوان 
برنامه ملی آبادیران برگزار می شود و امیدواریم این حرکت تاثیری در ایجاد اشتغال و پیشرفت بر پایه عدالت در مناطق کم برخوردار داشته باشد.

وی با بیان اینکه از امروز اجرای برنامه ملی آبادیران آغاز می شود، ادامه داد: این حرکت ملی که در قالب برنامه آبادیران برگزار می شود، یک هم راستایی و همراهی جمعی نهادهای دولتی 
و غیردولتی فعال در مناطق محروم را نشان می دهد که با جزو اصلی فناوری و علم برای آبادانی کشور ترکیب شده اند.معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، گفت: ذات 

همراهی و همراه شدن قطعا هم افزایی ایجاد می کند که این در حفظ منابع مؤثر است و ظرفیت ها را ضریب می دهد. این موارد ارزش آفرین هستند.

نقش آفرینی دانش بنیان ها 
در محرومیت زدایی/دو 

عملکرد فناوری در توسعه 
اشتغال

  برای اولین بار شــکایت مستاجر از 
مالک امکانپذیر شد

طبق مصوبه مجلس شــورای اسلامی، شورای 
عالی مسکن مکلف شد هر ساله نسبت به تعیین 
سقف یا میزان افزایش اجاره بهای مسکن اقدام 
کند و در صورت دریافت اجاره بیشتر، مستاجر 

می تواند از مالک شکایت کند.
 نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
علنی امروز )دوشــنبه ۲۲ خرداد ماه( مجلس، 
گزارش کمیســیون عمران در مــورد طرح دو 
فوریتی کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک 
مسکونی را بررسی کرده و ماده ۸ این طرح را به 

تصویب رساندند.
بر اساس ماده ۸ این طرح، شورای عالی مسکن 
مکلف است هر ساله نســبت به تعیین سقف یا 
میزان افزایش اجاره بها و قرض موضوع شــرط 
آن اقدام کند. شورای مذکور مکلف است تعیین 
سقف و میزان افزایش یاد شده این ماده را تا قبل 

از پایان اردیبهشت هر سال اعلام کند.
جواد سادات فیرزنی مشــاور مسکن وزیر راه و 
شهرســازی درخصوص طرح ساماندهی زمین 
و مسکن و اجاره بها به مهر گفت: طبق مصوبه 
مجلس دولت مجاز شــده است که سقف اجاره 
بها در شهرهای بالای ۵۰ هزار نفر را تعیین کند.

وی در ادامه افزود: طبــق ماده ۸ این مصوبه در 
صورتی که مالکین از مستأجران اجاره بیشتری 
دریافت کنند مستأجر می تواند از مالک شکایت 
و اجاره را طبق قانون پرداخت کند و از ســوی 
دیگر مالک نیز برای دریافت اجاره بهای بیشتر 

جریمه خواهد شد.
مشاور مسکن وزیر راه و شهرسازی در خصوص 
اینکه این قانون از چه زمانی اجرایی خواهد شد 
گفت: به محض ابلاغ از ســوی شورای نگهبان 
این قانون توسط وزارت راه و شهرسازی اجرایی 
خواهد شد مســتأجران می توانند از این قانون 

استفاده کنند.

  پیش بینی مهم یک انبوه ســاز از قیمت 
مسکن در آینده

عضو هیات مدیره کانون سراســری انبوه سازان 
مســکن گفت: من به عنوان فردی که در بازار 
مسکن سالیان سال فعالیت کردم، کاهش ۲۰ 
درصدی قیمت مســکن را تحت هیچ شرایطی 

رصد نکردم.
فرشــید پورحاجت در واکنش به آمار کاهش 
۲۰ درصدی قیمت مسکن اظهار داشت: به نظر 
می رسد که آقای رهبر به همین صراحت اعلام 
نکردند که کاهش قیمت مسکن داشتیم. اصلا 
در ماه های گذشته هیچ آماری در کشور در رابطه 
با بخش مسکن نداشتیم که بخواهیم آمارها را 
رصد کنیم تا متوجه شویم که با کاهش یا افزایش 
قیمت مســکن مواجه شــدیم و یا با کاهش یا 

افزایش تولید مسکن مواجه شدیم.
وی افزود: بر این اساس، این که بخواهیم خیلی 
مستند و بدون اطلاع از شــرایط بازار مسکن، 
وضعیت قیمت ها را رســانه ای کنیــم، به نظر 
می رسد که اشــتباهی بوده که صورت گرفته 

است.
عضو هیات مدیره کانون سراســری انبوه سازان 
مسکن تصریح کرد: من به عنوان فردی که در 
بازار مسکن سالیان سال فعالیت کردم، کاهش 
۲۰ درصدی قیمت مسکن را تحت هیچ شرایطی 
رصد نکردم و بازار نیز همچون گذشته در شرایط 
خاصی قرار دارد و هیچ تغییرات بنیادی در بازار 

مسکن رخ نداده است.
پشت پرده حاتم بخشی بانک ها از جیب ملت!

پورحاجت عنوان کرد: به نظر می رسد افزایش 
قیمت مســکن کمــاکان بــه عنــوان بازیگر 
اصلی در ماه هــای آینده کشــور خواهد بود؛ 
کمااین که با وجود تمــام صحبت هایی که در 
خصوص کنترل تورم یا ورود نهادهای نظارتی 
در بازار مسکن شد، اما مشــاهده می کنیم که 
تمام صحبت ها در حد گفتمان ژورنالیســتی 
باقی مانــده و ما امــروز به عنوان کســانی که 
 کف بازار مســکن فعالیت می کنیم، می بینیم

 مصالح ساختمانی از ابتدای سال تاکنون دچار 
نوسانات شده است.

  ۵۸ درصد رشد نقدینگی سال ۱۴۰۰ به 
دلیل ارز ۴۲۰۰ تومانی بود

رئیس کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای 
اسلامی گفت: ۵۸ درصد رشد نقدینگی در سال 
۱۴۰۰ به دلیل اجرای سیاســت ارزی ۴۲۰۰ 

تومانی بود.
 سید شمس الدین حسینی در سی امین همایش 
ســالانه سیاســت های پولی، اظهار داشت: در 
سال های گذشته شــرایط اقتصادی کشور به 
دلیل تحریم، کرونا و جنــگ اوکراین با اختلال 

رو به رو بود.
وی با تاکید بر کنترل نوسانات اقتصادی گفت: 
کنترل نوسانات اقتصادی هدف میانی است نه 
راهکار مشکلات و ارتفاع پایین رشد اقتصادی 
و نوسان بالای آن دردســرهایی را برای کشور 

ایجاد کرده است.
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عباس علی آبادی در مراسم رأی اعتماد به وزیر پیشنهادی صمت در مجلس 
شورای اسلامی افزود: این استراتژی های مهم در برنامه های قبلی این وزارتخانه 
نبوده اســت که شــامل راهبردهای مهم و با ارزشی می شود که از جمله آنها 

حمایت از تولید مشترک با برندهای معتبر بین المللی است.
وی بیان داشــت: اســتراتژی دوم این برنامه، توسعه زیرساخت ها از طریق 
دیپلماسی سیاسی و اقتصادی است و باید به سمت یک ساختار ژئواکونومیک 

برویم.
علی آبادی ادامه داد: ما باید بتوانیم با کشورهای منطقه و همسایه از جمله 
روسیه، عراق، کشورهای حاشیه خلیج فارس، پاکستان، افغانستان، سی. آی. اس 
و غیره یک ارتباط ارگانتیک و اقتصادی- صنعتی برقرار کنیم تا در زمینه های 
مختلف از جمله خودرو، برنج، گندم و غیره به انجام مراوادات و تجارت بپردازیم.

وزیر پیشــنهادی صمت بر لزوم بازآفرینی و اصلاح حکمرانی با تمرکز بر 
تنظیم گــری و نظارت تاکید کرد و گفت: یکی از راهبردهای اصلی جمهوری 
اسلامی، کاهش تصدی گری دولت است و از جمله در صنعت خودروسازی باید 
بتوانیم تا آنجا که امکان دارد و عقلی است، از تصدی گری ها بکاهیم تا فضا برای 

اعمال مدیریت بهتر و تسهیل گری فراهم شود.
وی، اســتراتژی دیگر پیش بینی شده در این برنامه را ایجاد زنجیره ارزش 
برشــمرد و ادامه داد: ما هنوز در برخی کالاها درحال خام فروشــی هستیم و 
زنجیره پایین دســت راه اندازی نشده است. این مهم به ویژه در صنایع معدنی 

مکورد توجه ویژه قرار خواهد گرفت.
علی آبادی همچنین بر حمایت از نوآوری و فعالیت های نوآورانه با تمنرکز بر 
تحول دیجیتال تاکید کرد و اظهار داشت: جهان به زودی از انقلاب صنعتی چهارم 
نیز عبور خواهد کرد و بر انقلاب صنعتی پنجم متمرکز می شود که با محوریت 
هوش انسانی و تجهیزات رباتیک است، اما ما هنوز اندرخم برقی سازی هستیم.

وی اضافه کرد: بنده به طور حتم به این موضوع و برقی شدن خودروها توجه 
خواهم کرد، زیرا »خودروهای آینده اکنون خودروهای روز شده اند« و معتقدم 
از محل قوانین و مقررات وضع شــده موجود می توان نیاز مالی این پروژه ها را 
تأمین کرد.وزیر پیشنهادی صمت همچنین بر لزوم استفاده از ابزارهای تأمین 

مالی برای بنگاه های تولیدی و توسعه سرمایه گذاری های داخلی و خارجی تاکید 
کرد و یادآور شد: یکی از مشکلات جدی صنعت، موضوع تأمین مالی است و 

بسیاری پروژه ها از عدم تأمین مالی مناسب رنج می برند.
وی دلیل طولانی شدن اجرای طرح های نیروگاهی همانند کرخه و کارون 
۳ را عدم تأمین مالی به موقع برشمرد و گفت: باید برای هر طرحی، مدل مالی 
مربوطه طراحی و تهیه شــود و در این راستا باید بتوانیم از سرمایه های خرد 

مردمی و ظرفیت های بازار سرمایه استفاده کنیم.
علی آبادی خاطرنشان کرد: نیروگاه هایی همچون پرند، فردوسی و عسلویه، 
محصول همین شیوه تأمین مالی است و در کنار آن باید از سایر ابزارها از جمله 

صکوک، اوراق قرضه و غیره سایر شیوه های جدید استفاده کنیم.
وی به وجود شهرک های صنعتی متعدد تأسیس شده در کشور اشاره کرد 
که فعال نیستند و دلیل آن را عدم تناسب ساخت آنها با پتانسیل های منطقه 
عنوان کرد و گفت: باید بتوان به نحوی این شــهرک ها را با هم تجمیع کرد 

و شرکت های مادر را تقویت کرد تا در برابر طوفان ها و فشارها مقاوم باشند.
وزیر پیشنهادی صمت تصریح کرد: باید در حوزه تجارت کارهای زیادی انجام 

شود و ابتدا باید بپذیریم که بتوانیم در یک سیستم کار کنیم و نه به تنهایی.
وی ادامه داد: باید وزارتخانه های مرتبط دست به دست هم بدهند و تحت یک 
حکمرانی واحد هماهنگ باشند تا زنجیره ای از مدیریت استراتژیک و ارزش افزوده 
شکل گیرد.علی آبادی همچنین بر لزوم اصلاح ساختار تاکید کرد و آن را اساسی 
و درست برشمرد و اظهار داشت: توسعه عرضی در صف و ستاد درست نیست. 
در این راستا ساختار را به درستی توسعه خواهیم داد تا نیازمند تغییرات پیاپی 
نداشته باشد.وی، زنجیره تولید تا مصرف را نیز بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: 
در ســال های گذشته همواره از لزوم افزایش صادرات غیرنفتی و تنوع بخشی 
به آن صحبت شــده، اما کمتر عمل شــده است و ما به شدت روی آن تمرکز 
خواهیم کرد.وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: امروز جمهوری 
اسلامی ایران به همسایه قدرتمند شمالی خود توربین صادر می کند که یک 
کالای راهبردی است، همچنین در طرح های بزرگ متعدد در اندونزی، عراق، 
عمان و دیگر کشــورها به صورت رقابتی برنده شده ایم و تفکر »ما می توانیم« 

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت گفت: صادرات غیر نفتی ایران به 
ونزوئلا در ســال قبل با رشد ۴۱۶ درصدی به ۱۱۸ میلیون و ۱۰۲ هزار دلار رسید، 

تجارت با ونزوئلا بیش از این مورد انتظار است.
 سید روح اله لطیفی، سخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه تجارت خانه 
صنعت، معدن و تجارت ایران همزمان با ســفر رئیس جمهور به ســه کشور ونزوئلا، 
کوبا و نیکاراگوئه اظهار داشت: در سال ۱۴۰۱ بیش از ۴۹ هزار تن کالای غیر نفتی 
به ارزش ۱۱۸ میلیون و ۱۰۱ هزار و ۸۳۲ دلار به ونزوئلا صادر شــده که این میزان 
۴۱۶ درصد نســبت به سال قبل تر افزایش داشــته، در این سال صادراتی به کوبا و 

نیکاراگوئه انجام نشده است.
وی افزود: واردات کشورمان از کشور ونزوئلا در سال ۱۴۰۱ حدود ۸ تن به ارزش 
۸۱۶ هزار دلار و از کشور کوبا حدود ۱۸۸ تن به ارزش ۱۱ میلیون و ۸۵۸ هزار دلار 
بوده، اما در ده سال اخیر از کشور نیکاراگوئه هیچ کالایی به ایران به صورت مستقیم 

وارد نشده و از ایران نیز کالای غیر نفتی به این کشور صادر نشده است.
ســخنگوی سابق گمرک در خصوص تجارت ایران با ونزوئلا گفت: عمده کالاهای 
غیر نفتی صادراتی ایران به ونزوئلا، خودرو، لوازم یدکی و بدنه، محصولات شــیلاتی، 
شیرینی و شکلات، رب گوجه فرنگی، روغن موتور، مواد شیمیایی، دارو و واکسن، کود، 
شوینده ها، پوشاک، صنایع دستی، کاشی و سرامیک، انواع لوله و پروفیل، شیرآلات، 

ماشــین آلات ریخته گری، تراکتور، تانکر، سرنگ و لوازم الکترونیکی بوده و واردات 
ســال گذشته از این کشــور به ایران اجزا و قطعات وسایط نقلیه هوایی و تجهیزات 

الکترونیکی بوده است.
وی افــزود: صــادرات ایران به ونزوئلا از زمان دولت نهم و دهم افزایش یافت و در 
سال ۹۲ به ۱۲۰ میلیون و ۶۲۶ هزار دلار رسید ولی در دولت یازدهم مسیر کاهشی 
را در این امر شــاهد بودیم تا جایی که در ســال ۹۶ به ۳۶۳ هزار رسید، اما در سال 
پایانی دولت دوازدهم مجدداً به ۱۱۹ میلیون دلار رســید و در سال ۱۴۰۰ مجدداً با 

کاهش، ۲۳ میلیون دلار کالا صادر شــد و در ســال ۱۴۰۱ با رشد ۴۱۶ درصدی به 
بیش از ۱۱۸ میلیون دلار رسید.سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت در 
خصوص تجارت با کوبا گفت: تا سال ۹۱ به صورت محدود اما سالانه کالای ایرانی به 
کوبا صادر می شد اما از سال ۹۲ تا سال ۹۶ صادراتی به این کشور انجام نشده و فقط 
۶۰ هزار دلار در سال ۹۷ صادرات صورت گرفته و مجدداً بعد از آن تا کنون صادراتی 
به کوبا اتفاق نیفتاده، اما واردات از کوبا که عمدتاً دارو و تجهیزات پزشــکی است در 
سال های مختلف انجام شده، که بالاترین میزان آن در ۱۲ سال گذشته در سال ۹۷ 

با ۶۰ هزار تن به ۲۱ میلیون و ۲۱۵ هزار دلار رسیده است.
لطیفــی در خصوص تجارت با نیکاراگوئه گفت: متأســفانه جمهوری اســلامی 
ایــران هیــچ گونــه واردات کالا و صادراتــی )غیــر نفتی( در یک دهه گذشــته با 
نیکاراگوئه نداشــته که امیدواریم با ســفر رئیس جمهور به این کشــور شاهد آغاز 
تعامل تجاری با نیکاراگوئه باشــیم.وی افزود: در چارچوب سیاســت ورود یا توسعه 
روابــط تجاری و اقتصادی دولت ســیزدهم بــه بازارهای بکــر و جدید، منطقه ای 
و بیــن المللــی همراه بــا رویکــرد چندجانبه گرایی، ســفر رئیــس جمهوری به 
آمریــکای لاتین بــا برنامه ها و گفتگوهای مد نظر، می تواند علاوه بر دســتاوردهای 
 سیاســی، در توســعه روابط تجاری و اقتصادی و صادرات خدمات فنی و مهندسی 

نقش سازنده ای ایفا کند.

صادرات ۱۲۰ میلیون دلاری ایران به ونزوئلا
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که تفکر درستی است را پیاده کردیم.
وی بــر جذب و حمایت از ســرمایه گذاری خارجی با بهره گیری از 
دیپلماســی اقتصادی به عنوان یکی دیگر از استراتژی های برنامه خود 
تاکید کرد و بیان داشت: این مهم نیز در سال های گذشته کمتر به آن 
پرداخته شــده و در شرکت بزرگی همچون مپنا به آن عمل کردیم، به 
طوری که با صادرات توربین گازی و ژنراتور که دست کم ۴۰۰ شرکت 

و فعالیت به آن وابسته است، تاریخ ساز شدیم.

   لزوم توسعه پیمان های تجارت آزاد و منطقه ای
علی آبادی همچنین بر طراحی و توســعه پیمان های تجارت آزاد و 
منطقــه ای تاکید کرد و گفت: این موضوع همانطوری که راهبرد دولت 
سیزدهم بوده باید تقویت شود که گذرگاهی برای اقتصاد و صنعت کشور 
است و باید بتوانیم از مزیت رقابتی بسیاری محصولات مان برای حضور 
در بازارهای منطقه استفاده کنیم.وی در ادامه، توجه به مناطق محروم 
را آرمان جمهوری اســلامی و امام راحل توصیف کرد و اظهار داشت: با 
استفاده از الگوهای درست و انجام نظارت با استفاده از قوانین و مقررات 

در این مسیر گام برخواهیم داشت.
وزیر پیشنهادی صمت خاطرنشان کرد: در مناطق کمتر برخوردار فقط 
به دنبال اشتغالزایی نیستیم، بلکه باید مراقب باشیم محیط زندگی مردم 
آلوده نشــود و محیط زیست آسیب نبیند که در این صورت به معنای 

افزایش محرومیت خواهد بود.

   صنعت خودرو نیازمند طرح جامع است
وی، صنعت خودرو را نیازمند طرحی جامع برشــمرد و گفت: این 
طرح نیز تقدیم کمیسیون های تخصصی مجلس خواهد شد و معتقدم 
می توان مشــکلات این صنعت را حل و فصل کرد.علی آبادی افزود: در 
تعامل با دیگر کشورها، با انجام واردات هوشمند و به موقع و همچنین 
همکاری های تخصصی با بنگاه های بزرگ می توان تولید مشترک داشت 
و به انجام صادرات پرداخت.وی اضافه کرد: همچنین باید تولید خودرو را 

افزایش داد تا قیمت ها کاهش یابد.

    برنامه تهیه شده مبتنی بر اسناد بالادستی است
علی آبادی تصریح کرد: برنامه پیشنهادی تهیه شده هیچ مغایرتی با 
اسنتاد بالادستی نظام ندارد. در تهیه این برنامه توجه کردیم که انتظار 
رهبر معظم انقلاب، مردم، قانون، گام دوم انتقلاب و غیره چیست و از 
لابه لای این اسناد، انتظارات از وزارت صمت را استخراج کردیم تا نقشه 

راهبردی درست و قابل اتکا به ما بدهد.
وی در عین حال گفت: اکنون ســند مقدماتی خوبی تهیه شده که 

تلاش می شود با کمک نمایندگان مجلس آن را تکمیل کنیم.
وزیر پیشــنهادی صمت، محدودیت در تأمین آب و برق را یکی از 
مشکلات اصلی امروز صنایع کشور عنوان کرد و افزود: در تأمین انرژی 
مورد نیاز، خود صنایع نیز باید به مشارکت بپردازند که این راهبرد مدتی 
است که شروع شده است و در تلاشیم با استفاده از پساب، بازچرخانی 
آب، انرژی های تجدیدپذیر و به ویژه افزایش بهره وری، به رفع ناترازی ها 
در ایــن زمینه بپردازیم. عباس علی آبادی، )زاده ۱۳۴۰، اراک( اســتاد 
دانشگاه و مدیر ارشد اجرایی ایرانی است و همه وی را با مپنا می شناسند.

او فارغ التحصیل کارشناســی مکانیک دانشــگاه صنعتی شریف و 
کارشناسی ارشد مکانیک دانشگاه تهران بوده و دکترای خود را از دانشگاه 
خواجه نصیرالدین طوسی با رشته کنترل گرفته است.علی آبادی، استادیار 
دانشگاه امام حسین بوده و مدتی نیز ریاست دانشگاه صنعتی مالک اشتر را 
عهده دار بود، البته وی بیشتر ترجیح داده است در صنعت و بخش اجرایی 
فعالیت کند.وی فعالیت های اجرایی و مدیریتی خود را از جهاد سازندگی 
شروع و سپس به وزارت نیرو رفت و در بخش پروژه های برق آبی وزارت 
نیرو ادامه فعالیت داد و در بخش مدیریتی پروژه های سد و نیروگاه کرخه 
و کارون ۳ حضور داشــت.علی آبادی، سوابق اجرایی بسیاری در هر دو 
بخش دولتی و خصوصی دارد که از آن جمله می توان به فعالیت به عنوان 
معاون برق و انرژی وزارت نیرو، مدیرعامل شــرکت توسعه منابع آب و 
نیروی ایران، مجری بسیاری از طرح های صنعتی برای صنایع مختلف 
اعم از نیرو، معادن، فلزات، نفت، گاز و پتروشیمی، ریلی، هوایی و غیره و 
همچنین رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل گروه بزرگ صنعتی مپنا برای 
مدت بیش از ۱۵ سال - که این سال ها مقارن با رشد فزاینده این گروه 

صنعتی بوده است- اشاره کرد.

ابوالفضل نوروزی گفت : طرح کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی ابعاد 
مختلفی را شامل می شود که یکی از موضوعات این طرح، ساماندهی مشاوران املاک 
است. بسیاری از افراد شاغل در صنف مشاوران  املاک زحمت می کشند و خدماتی ارایه 
می دهند اما برخی افراد در این صنف رفتارهای خلاف مقررات و تعزیرات صنفی دارند که 
بعضا به بحث سوداگری دامن می زنند. در این بخش قوانین و مقرراتی به تصویب رسید 
که ابزارهای مناســبی برای ساماندهی مشاوران املاک در اختیار دستگاه های  نظارتی 
قرار می دهد.وی افزود: مقرر شــد با بنگاه های فاقد مجوز و کســانی که مجوز دارند اما 
قوانین صنفی را رعایت نمی کنند برخورد تعزیراتی صورت گیرد. از جمله این تخلفات 
می توان به عدم ارایه کد رهگیری یا دریافت حق الزحمه اضافه اشــاره کرد. نکته دیگر 

بحث رتبه بندی مشاوران  املاک است  که در این قانون لحاظ شد.
مشاور وزیر راه و شهرسازی، تعیین قیمت منصفانه برای مسکن را از دیگر موارد طرح 
ســاماندهی بازار مسکن و اجاره بها دانست و گفت: قرار شده وزارت راه و شهرسازی با 

همکاری معاونت علمی ریاست جمهوری و وزارت کشور سامانه ای را ایجاد کنند تا سقف 
و کف قیمت املاک در مناطق بر اساس معاملاتی که صورت می گیرد اعلام شود. با اجرای 
این طرح از قیمت سازی توسط سفته بازان و سوداگران جلوگیری می شود. زیرساخت این 
موضوع با استفاده از فناوری اطلاعات و ظرفیت شرکت های دانش بنیان ایجاد می شود.

نوروزی با اشاره به دریافت درصدی از قیمت مسکن به عنوان حق کمیسیون مشاوران 
املاک خاطرنشــان کرد: برخی کارشناســان به این موضوع نقد داشتند که وابستگی 
حق الزحمه مشاوران املاک به قیمت ملک می تواند تا حدی باعث افزایش قیمت شود. 
این مدل اصلاح و قرار شد قیمت منطقه ای به صورت سالیانه مشخص شود و تعرفه بر 

اساس نوع خدمات بنگاه ها توسط هیات وزیران به تصویب برسد.
سرپرســت  دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد: موادی از قانون 
مذکور به موضوع شناسایی خانه های خالی توسط شهرداری ها پرداخته است. علاوه بر 
بحث خوداظهاری که توسط مالکان انجام می شود مقرر شده تا شهرداری ها خانه های 

خالی را شناسایی و در سامانه  املاک و اسکان به وزارت راه و  شهرسازی معرفی کنند. 
وزارتخانه بر  مبنای قانون مالیات های مستقیم، موارد درج شده در سامانه را بررسی و 

برای دریافت مالیات به سازمان امور مالیاتی معرفی می کند.
وی، مقابلــه  با احتکار زمین را از دیگر موارد طرح ســاماندهی اجاره بهای املاک 
مسکونی دانست و گفت: درخصوص احتکار خانه ها قانون وجود دارد اما در احتکار زمین 
با یک خلاء قانونی مواجه بودیم که قرار شد شهرداری ها به موضوع شناسایی اراضی با 
کاربری های انتفاعی از جمله مسکونی و تجاری ورود کنند و از این اراضی عوارض اخذ 
شود. این مساله نیز می تواند به افزایش ساخت و ساز و افزایش عرضه مسکن بینجامد.

نوروزی تصریح کرد: در  طرح مذکور تکالیفی بر عهده ی برخی دستگاه ها به منظور 
تقویت سامانه ملی املاک و اسکان و شناسایی دلالان و سوداگران گذاشته شده است. 
اطلاعات حاکمیتی در کنار اطلاعات شهرداری ها می تواند به ساماندهی بازار اجاره، مقابله 

با دلالی و سوداگری و احتکار مسکن کمک می کند.

طرح تعیین »قیمت منصفانه« در بازار مسکن
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کمک به کاهش تنگنای تامین مالی

مریم لطفی      |      سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به اینکه تلاش دولت این است که هم به مهار تورم و هم رشد تولید کمک کند گفت: کمک 
می کنیم که تنگنای تامین مالی تولیدکنندگان کاهش پیدا کند و همزمان هر دو سیاست را پیش ببرد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

جزئیات دریافت مالیات از 
خودروها و خانه های لوکس 
در سال جاری

  سکوت سازمان بازرسی درباره بازگشت 
خودروها به بورس

 در حالی دوشنبه هفته آینده گروه بهمن موتور 
با عرضه ۶۰۰ دستگاه دیگنیتی پرستیژ مجدد به 
بورس بازمی گردد که شاهد سکوت دستگاه هایی 
همچون سازمان بازرســی کل کشور که یکی از 

مخالفان جدی این موضوع بوده، هستیم.
 پس از نهایی شدن تصمیم به عرضه خودرو در 
بورس کالا و عملیاتی شدن این تصمیم، سازمان 
بازرسی کل کشور با ورود به این ماجرا، مخالفت 

خود را به صورت شفاف اعلام کرد.
 به طوری کــه »ذبیــح الله خدائیان« رئیس 
ســازمان بازرســی کل کشــور اعلام کرده بود: 
براســاس بند ٥ مــاده ٥٨ قانون نحــوه اجرای 
اصل ۴۴ قانون اساســی، تنظیم قیمت ها، مقدار 
و شــرایط دسترســی کالا و خدماتی که جنبه 
انحصاری دارند برعهده شــورای رقابت اســت و 
 این شــورا از مدت ها قبل بحــث تولید و عرضه 
خودرو در ایران را انحصاری تلقی کرده است و بر 
این اساس نباید برای کالای انحصاری، عرضه در 

بورس آغاز شود.
»احمد اسدیان« معاون نظارت و بازرسی امور 
تولیدی ســازمان بازرسی کل کشور درباره دلیل 
ورود این ســازمان به عرضه خــودرو در بورس، 
اعلام کرد: این کار با دو هدف انجام شــده است؛ 
نخست، اجرای صحیح قانون و پیشگیری از نقض 

آن و دوم، حمایت از مصرف کننده.
معاون ســازمان بازرسی متذکر شده بود: اگر 
کالایی به میزان نیاز جامعه وجود داشــته باشد و 
انحصاری نباشــد تا تولیدکننده با قیمت ها بازی 
کنــد و به عنوان مثال هر زمان خواســت قیمت 
را افزایش دهد، عرضه را کاهش دهد تا مشــتری 
ناچار به خرید آن با قیمت بیشــتری شــود و از 
طرفی تولیدکننــده دارای رقبایی در عرضه آن 
کالا یا مشابه آن باشد طبیعتاً عرضه کالا در بورس 
هم به نفع مصرف کننده است و هم شفافیت ایجاد 
می کنــد، اما زمانی که کالایی به میزان نیاز مردم 
تولید نمی شود و از طرفی تولیدکننده منحصربه فرد 
باشد و رقبایی در عرضه کالا نداشته باشد عرضه 
این کالا در بورس به نفع تولیدکننده است، در واقع 
این مشتری نیست که قیمت را تعیین می کند بلکه 
 تولیدکننده قیمت را مدیریت می کند زیرا با کاهش 
عرضه به راحتی می تواند قیمت ها را افزایش دهد 

و در مورد خودرو چنین وضعیتی وجود دارد.
اسدیان همچنین در ادامه گفته های خود در 
مورد وجود انحصار در صنعت خودرو بیان داشت: 
 »تعــداد خودروســازهای دولتــی و خصوصی 

معدود هستند. 
به قدر نیاز جامعه خودرو تولید نمی شود و از طرفی 
اجــازه واردات خودرو به اندازه نیاز مصرف داخلی 
هم داده نشده است، بر این اساس شورای رقابت 
به عنوان مرجع تشخیص انحصاری بودن کالا طی 
 مصوبات متعدد عرضه خودرو را انحصاری تشخیص

 داده اســت و طبق بند ٥ مــاده ٥٨ قانون نحوه 
اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی 
سال هاســت که نســبت به تنظیم دستورالعمل 

قیمت گذاری اقدام می کند«.
همچنین »مصطفی طاهری« رئیس کمیسیون 
صنایــع و معادن مجلــس در گفت وگویی اظهار 
داشــت: هرکس می تواند کالاهایش را در بورس 
کالا بفروشد، اما خودرو کالایی انحصاری است، بر 
این اساس با عرضه خودرو در بورس کالا مخالف 

هستم و این روش خلاف قانون است.
برپایه این گــزارش، اطلاعیه عرضه دیگنیتی 
پرســتیژ گروه بهمن در بــورس کالا در روز ۲۹ 
خرداد )دوشنبه هفته آینده( در حالی صادر شده 
است که این خودروساز مونتاژکار هیچ محصولی 
در مرحلــه دوم طــرح یکپارچه فــروش خودرو 
 عرضــه نکرده بــود و به عبارتــی مدعی بود که 

»خودرو برای عرضه ندارد«.
 بنابر جزئیات طرح فروش دیگنیتی پرستیژ در

 بــورس کالا، درصــد پیش پرداخت ســفارش 
خریــد این محصــول ۱۰۰ درصد اعلام و قیمت 
 پایــه این محصول یک میلیــارد و ۲۹۶ میلیون 

تومان اعلام شده است.
بهمن موتور اعلام کرده که تاریخ تحویل این 
خودروها ۱۲ شهریور ۱۴۰۲ خواهد بود و هر کد 
ملی نیز مجاز به ثبت سفارش برای یک دستگاه 
خودرو به شرط عدم خرید خودرو از شرکت های 

خودروساز از ابتدای سال ۱۳۹٨ است.
حال این پرسش پیش می آید که ۶۰۰ دستگاه 
دیگنیتی پرستیژ سفید رنگ عرضه شده در بورس 

کالا از کجا تامین شده است؟ 
چرا که این خودروساز خصوصی پیش از این 
دلیل عدم حضور در مرحله دوم طرح یکپارچه را 
تقاضای بالا در دور نخست این طرح و عدم عرضه 

محصول اعلام کرده بود.
باید به این موارد قیمت گذاری جدید شورای 
رقابــت برای ۱۷ محصــول مونتــاژکاران را نیز 
اضافه کرد که مشخص شــده این خودروسازان 
گران فروشی داشته اند و در ادامه منتظریم تا برای 
سایر خودروهای مونتاژی از جمله همین دیگنیتی 

پرستیژ نیز قیمت جدید اعلام شود.
شفاف ســازی و پاسخگویی شــورای رقابت 
درخصــوص اینکه آیا مونتــاژکاران از انحصاری 
بودن خارج شــده اند که مجدداً شــاهد عرضه 
محصولاتشــان در بورس هستیم نیز مورد انتظار 
اســت. و همچنین باید دید با توجه به شــرایط 
حــال حاضر بازار خودرو که هر روز با افت قیمت 
مواجهه است آیا از این خودرو در بورس استقبال 

می شودیا خیر .

سخنگوی سازمان امور مالیاتی جزئیات دریافت مالیات از خودروها و خانه های لوکس در سال جاری را تشریح کرد.
مهدی موحدی بک نظر، در مورد خواسته مخاطبان فارس من مبنی بر گرفتن مالیات در مالکیت بیش از یک  خودرو و یا یک مسکن گفت: ما قانونی برای گرفتن مالیات از چند خودرو 
نداریم، بلکه مالیاتی که در چند ســال اخیر در قالب قوانین بودجه ســالانه تصویب شــده، مربوط به مالیات بر خودروهای لوکس و گران قیمت و املاک لوکس است که از سال ۱۴۰۰ این 
مسئله در قوانین بودجه گنجانده شده است.وی گفت: در قانون بودجه ۱۴۰۲ هم مالیات بر خودروی لوکس وجود دارد. در سال قبل هم این مسئله بود. کسانی که خودروی به ارزش بیش 
از یک  ونیم میلیارد تومان داشتند، به عنوان خودروی لوکس قلمداد می شد و باید مالیات می پرداخت. امسال هم طبق قانون بودجه ۱۴۰۲ عدد ۳ میلیارد تومان برای خودروی لوکس در 
نظر گرفته شده است؛ یعنی خودروهایی که ارزش آنها کمتر از ۳ میلیارد تومان باشد، مالیات ندارند، اما هر خودرویی که ارزش آن بیش از ۳ میلیارد باشد، به عنوان لوکس قلمداد شده و 

از ابتدای سال جاری مشمول یک درصد مالیات می شوند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/03/24
شماره : 1422

باید فعالان اقتصادی 
نسبت به آینده پیش 

بینی دقیقی داشته 
باشند؛ سیاست پولی و 
مالی هم باید در خدمت 
کنترل نقدینگی باشد؛ 

باید روی مقررات 
حساس شویم.

احسان خاندوزی - سخنگوی اقتصادی دولت - در ابتدای 
نشســت خبری هفتگی خود با بیان اینکه بسته مهار تورم و 
رشد تولید با برنامه زمانبندی ابلاغ شده و از اردیبهشت تا امروز 
هفته ای یک جلسه در حضور معاون اول رئیس جمهوری در 
این زمینه برگزار می شــود، اظهار کرد: امیدواریم اتفاقاتی که 
در هدف گذاری تورم صورت می گیرد و مشخصا هدف گذاری 
۲٥ درصدی رشــد نقدینگی برای امسال هم اجرایی شود که 
در دوماه اخیر این میزان ۲.۱ درصد بوده و حدود ۰.۲ درصد 

نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش یافته است.

وی افزود: تلاش دولت این است که بتواند همزمان بین دو 
هدفی که رهبری انقلاب اعلام کردند توازن ایجاد کند و هم 
به مهار تورم و هم رشد تولید کمک کند. کمک می کنیم که 
تنگنای تامین مالی تولیدکنندگان کاهش پیدا کند و همزمان 

هر دو سیاست را پیش ببرد.
خاندوزی با اشاره به تازه ترین گزارش بانک مرکزی، رشد 
کارگاه های بزرگ صنعتی در سال ۱۴۰۱ را ۹.۶ درصد اعلام 
کرد و گفت: از ۲۴ شاخص بزرگ صنعتی ۲۳ شاخص نشانگر 
به حرکت درآمدن بخش صنعت است و بیشترین رشد مربوط 

فرزین در همایش تثبیت اقتصادی با اشاره به اینکه تثبیت نرخ ارز با مداخله انجام 
می شود گفت: هم اکنون بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار منابع ارزی داریم.

 محمدرضا فرزین در سی امین همایش سیاست های پولی و ارزی، با اشاره به تثبیت 
اقتصادی و سیاست های اجرایی بانک مرکزی در این خصوص گفت: از روز اولی که در 

این بانک مسؤولیت گرفتم موضوع تثبیت را در دستور کار قرار دادم.
وی ادامه داد: مجموعه سیاســت های دولت و بانک مرکزی باید بتواند ثبات را به 

اقتصاد برگرداند و بی ثباتی شاخص های اقتصادی باید رفع شود.
فرزین با بیان اینکه برای مهار تورم باید برنامه داشته باشیم، افزود: تئوری ما هم 
تثبیت اقتصادی است، ثبات اقتصادی با دخالت شروع می شود و نمی توان کنار نشست 

تا اقتصاد به ثبات برسد.
رئیس کل بانک مرکزی هماهنگی اقتصادی را زمینه تثبیت اقتصادی دانســت و 
خاطرنشان کرد: نرخ ارز در بازار غیررسمی موضوع مهمی است که همه را نگران کرده 

است البته در روزهای اخیر شاهد کاهش این نرخ هستیم.
این مقام مسئول اظهار کرد: برخی به بازار غیررسمی می گویند بازار آزاد درحالی 
که هیچ بازاری در دنیا بدون مقررات نیســت و تمام بازارها در دنیا شــامل قوانین و 

مقررات هستند نه اینکه بازاری باشد که هیچ چیزی در آن شناسایی نشده باشد.
وی افزود: کم عمق بودن بازار، حساسیت پایین بازار به متغیرهای بنیادی، حساسیت 
بالا نســبت به اخبار، بستر سفته بازی و استفاده از شبکه اجتماعی برای تعیین نرخ 

ارز از مهمترین مشخصه های بازار غیررسمی ارز است.
فرزین با بیان این که در بازار غیررسمی از سال ۹۰ تا کنون ضریب تغییرات خیلی 
بالا بوده است؛ گفت: دائم این نرخ تغییر می کند و هیچ ثباتی در آن وجود ندارد؛ در 
ماه های اخیر دیدید که یک اظهارنظر غیررسمی و دروغ چطور بازار را بهم می ریزد.

رئیس کل بانک مرکزی ضمن اشــاره به اینکه هیچ دلیل بنیادی برای تغییر نرخ 
ارز وجود ندارد؛ تصریح کرد: رابطه عمیقی بین دارایی های سرمایه گذاری با نرخ ارز 

وجود دارد؛ ضریب همبستگی بین دلار با مسکن و خودرو ۷٥ تا ٨۰ درصد است.
به گفته وی، متوسط تغییرات نرخ دلار در بازار غیررسمی در دهه ۷۰ معادل ۲۰.۶ 
درصد بوده؛ دهه ٨۰ حدود ۲.۷ درصد؛ ۹۰ تا ۹۶ معادل ۲۳.۹ درصد و ۹۷ تا ۱۴۰۱ 

معادل ۶۱.۱ درصد بوده است.
فرزین با تاکید بر این که رشد متغیرهای واقعی خوب نیست، تصریح کرد: القای 
ترس و دلهره در جامعه به روال عادی تبدیل شده است؛ در بازار ترس حاکم شده و 

ما باید از این ترس بترسیم.

وی با بیان اینکه چاره ای جز برقراری اعتماد بین سیاستگذار و فعال اقتصادی نداریم 
و به همین دلیل باید به تثبیت اقتصادی بپردازیم؛ گفت: آرژانتین و شیلی هم به سمت 
سیاست تثبیت رفتند ولی آرژانتین نتوانست اعتماد را بوجود بیاورد و شیلی موفق بود.

به گفته رئیس کل بانک مرکزی، شــروع هر سیاســت تثبیتی نرخ ارز است؛ ولی 
باید سیاست مالی هم با سیاست ارزی هماهنگ شود تا سیاست تثبیت موفق شود.

فرزین ادامه داد: باید فعالان اقتصادی نســبت به آینده پیش بینی دقیقی داشته 
باشــند؛ سیاســت پولی و مالی هم باید در خدمت کنترل نقدینگی باشد؛ باید روی 

مقررات حساس شویم؛ بازارها باید تابع مقررات شوند.
رئیس کل بانک مرکزی، گفت از سال ٨۹ تا ۱۴۰۱ بانک مرکزی معادل ٥۷ میلیارد 

دلار مداخله ارزی در بازار داشته است. البته مداخله در بازار امری معمول است.
وی با اشــاره به ارز ۲٨٥۰۰ تومانی گفت: زمین تا آســمان دلار ۲٨٥۰۰ تومانی 
بــا ۴۲۰۰ تومانــی فرق دارد؛ ارز مربوط به نفت و کالای اساســی را در مرکز مبادله 

اختصاص دادیم.
فرزین ادامه داد: فروش اسکناس را از طریق سیستم بانکی انجام دادیم که همین 
امــر به آرامش بازار کمک کرد و صف های طولانی ارز را از بین برد؛ همچنان مداخله 
حاشیه ای در بازار ارز داریم و در مواقعی که فکر می کنیم مداخله حاشیه ای به کاهش 

نرخ ارز کمک می کند، این کار را انجام می دهیم.
وی بــا بیان اینکه بالای ۱۰۰ میلیارد دلار منابع ارزی داریم؛ تصریح کرد: باید از 

منابعی که در کشورهای دیگر داریم استفاده کنیم؛ دستگاه دیپلماسی اقدامات خوبی 
در این زمینه انجام داده است.

فرزین درباره اقدامات آتی در حوزه ارز گفت: توسعه مرکز مبادله ارز و طلا؛ تأسیس 
صندوق تثبیت، اصلاح سیاست های خرید و فروش ارز، از مهمترین اقداماتی است که 
انجام خواهیم داد؛ البته در بازار طلا هم ورود خواهیم کرد. ولی الان تمرکزمان ارز است.

آخرین عددی که از رشــد نقدینگی به دســت آمده ۳۱.۱ درصد در سال ۱۴۰۱ 
اســت؛ ممکن است برخی بگویند قبلًا گفته بودید ۳۰.۷ درصد بوده ولی با توجه به 
اصلاحاتی که صورت می گیرد امکان تغییر نرخ ها وجود دارد. امســال می خواهیم در 
حدود ۲٥ درصد رشــد را کنترل کنیم. نرخ رشد نقدینگی در اردیبهشت ماه امسال 

۲.۱ درصد بوده که روی نمودار هدف قرار گرفته است.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: چون همه تأمین مالی بلند مدت را به دوش نظام 
بانکی انداخته اند پولی برای تســهیلات خرد باقی نمی ماند. باید تلاش کنیم تأمین 
مالی کلان به بازار سرمایه منتقل شود. تسهیلات تکلیفی هم بر مشکلات نظام بانکی 

می افزاید. امسال تلاش داریم که تسهیلات خرد و قرض الحسنه را افزایش دهیم.
وی افزود: برخی بانک های ناسالم داریم که هم دولتی است هم خصوصی؛ همه این 
ایرادات ناشی از سیاست داخلی بانک ها نبوده بلکه فشارهای بیرونی هم داشتند؛ باید 
حتماً ناترازی بانک ها اصلاح شود. با دولت هم تفاهم هایی در این خصوص انجام دادیم.

 سی امین همایش سیاست های پولی و ارزی با عنوان »تثبیت اقتصادی، حکمرانی 
و سیاست گذاری« در بانک مرکزی آغاز شد. محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی، 
اصغر ابوالحسنی قائم مقام بانک مرکزی و سرپرست پژوهشکده پولی و بانکی و سید 
احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی سخنرانان کلیدی روز نخست همایش 

سیاست های پولی و بانکی هستند.
علاوه بر این، در روز نخســت همایش چندین نشست تخصصی با حضور اساتید 

دانشگاه و صاحبنظران اقصادی برگزار خواهد شد.
هدف این همایش ارتقای نظام اقتصادی و ارائه راهکارها برای تحقق ثبات پولی و 
مالی است و صاحبنظران و اندیشمندان در این همایش در تلاشند با ارائه راهکارهایی، 

گامی در جهت تسهیل تصمیم سازی برای برقراری ثبات اقتصادی کشور بردارند.
همچنین چارچوب سیاست پولی برای تثبیت اقتصادی، چارچوب سیاست مالی 
برای تثبیت اقتصادی، سیاست ارزی و تثبیت اقتصادی، نظام بانکی و تثبیت اقتصادی، 
حکمرانی و ثبات اقتصادی از جمله محورهای اصلی سی امین همایش سیاست های 

پولی و ارزی به شمار می روند.

بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار منابع ارزی داریم

یک کارشناس اقتصادی با انتقاد از رفتار نظام بانکی در پرداخت وام مسکن گفت: 
تازمانی که بانک ها به شرکت های وابسته خود وام می دهند نباید انتظار دادن وام به 

بخش های دیگر را داشت.
عطا بهرامی، تحلیلگر مسائل اقتصادی، در رابطه با عملکرد شبکه بانکی در هدایت 
اعتبار گفت: آمارهای بانک مرکزی نشــان می دهد که ٨٨ درصد وام های پرداختی به 
تولید، به منظور تأمین سرمایه در گردش، ایجاد یا توسعه واحدهای تولیدی بوده است. 
بنابراین، کســانی که می گویند منابع بانکی به سمت تولید هدایت بشود، گویا به آمار 
توجهی ندارند.وی افزود: اینگونه وام دهی بانک ها به تولید در دنیا بی معناست. در دنیا 
چیزی به اسم وام سرمایه در گردش وجود ندارد؛ این اختراع بانک های ماست تا بتوانند 
به شرکت های خودشان وام داده و این شرکت ها هر کاری خواستند با آن انجام دهند، 

بنابراین این عنوان وام یک عنوان جعلی برای سفته بازی است.
این کارشناس اقتصادی درباره طرح نهضت ملی مسکن بیان کرد: در مورد نهضت 
ملی مســکن دولت در حال کار نمایشی ست؛ زیرا عملًا دو سال گذشته و هنوز تعداد 
واحد قابل توجهی ســاخته نشده اســت. در نهضت ملی مسکن حتی می توان بیش 
از ۴ میلیون مســکن ســاخت، اما دولت کاری که با زیست بوم، فرهنگ و نوع تأمین 
 مالــی در ایــران مطابقت دارد را کنار گذاشــته و دنبال چیــزی می گردد که توجیه

 ندارد و انجام نشدنی ست.
بهرامی ادامه داد: کشــورهایی مثل ایران که سرزمینی پهناور دارند، ویلایی سازی 
می کنند. هیچ کشوری نیست که مثلًا ٨۰ یا ۹۰ میلیون نفر جمعیت و یک میلیون و 
٨۰۰ هزار کیلومتر وسعت داشته باشد، اما آپارتمان بسازد. البته کشورهایی مثل سنگاپور 
و تایوان آپارتمان سازی می کنند اما آمریکا، مکزیک، استرالیا و روسیه آپارتمان ساز نیستند؛ 

چون کشورهای پهناور آپارتمان سازی نمی کنند.وی اضافه کرد: اگر به ۱۰ میلیون خانوار 
زمین بدهیم، طی ۱٨ ماه الی دو سال همه آن ساخته می شود. توان ساخت آن را هم 

دارند چون هزینه ساخت واحد ویلایی پایین تر از آپارتمان سازی است.
این کارشناس اقتصادی ضمن اشاره به مولد بودن طرح نهضت ملی مسکن در صورت 
اجرای درســت آن، بیان کرد: این طرح یک انقلاب اســت، زیرا ۱۳۰ تا ۱۴۰ صنعت با 
ساختمان ســازی به حرکت درمی آید و در هزینه ای که خانوارها بابت مسکن می کنند 
صرفه جویی می شــود، زیرا مردم در حال حاضر ۴۰ درصد درآمدشان را صرف مسکن 
می کنند.بهرامی ادامه داد: با ساخت مسکن تقاضا تحریک و توزیع ثروت بهتر می شود و 
چون در صنعت ساختمان یک درصد هم نیاز به واردات نیست، تولید و اشتغال را افزایش 
داده و دســتمزد کارگران بهتر می شود. به همین دلیل، در آمریکا نیز موتور اشتغال را 
بخش مسکن می دانند.وی تأکید کرد: از طرف دیگر، نیاز به منابع بانکی هم ندارد، اگر 

صرفاً به مردم ٥۰۰ متر زمین داده شود، برای ساخت ۱٥۰ متر، حدود یک میلیارد تومان 
احتیاج دارند که با فروختن ماشین، پس انداز و پول پیش خانه ای که دارند، این پول را 
تأمین می کنند.این کارشــناس اقتصادی در پاسخ به این سوال که آیا بانک ها نباید در 
تسهیلات دهی به مردم برای ساخت مسکن مشارکت کنند، گفت: باید این کار را بکنند، 
اما نمی کنند. هم اکنون بانک ها می توانند به شرکت های خودشان وام داده و برنگردانند 
و از بانک مرکزی نیز پول جدید بگیرند. وقتی این کار را می توانند انجام دهند، چرا باید 
به مسکن وام بدهند.بهرامی در رابطه با ریسک نکول تسهیلات مسکن گفت: ریسک 
نکول آن خیلی کم است. در ساخت ۱.٥ میلیون مسکن روستایی مسکن مهر، آن زمان 
مردم حتی ضامن هم نداشتند؛ یعنی حتی ضامن ها کارمند رسمی هم نبودند و خود 
مردم ضامن یکدیگر بودند اما این وام ها نکول نشد. بنابراین ریسکی از این جهت ندارد، 
منتهی نظام بانکی ما دکان یک سری افراد شده است، برای همین وام نمی دهند.وی 
اذعان داشت: در آمریکا ۷۰ درصد وام ها را به خرید مسکن، خرید خودرو، خرید موبایل، 
رفتن به تعطیلات و این جور وام های خرد تخصیص می دهند. چرا این کار را می کنند؟ 
چون مدیران بانک ها مطمئن هستند که پول ها برمی گردند.این تحلیل گر اقتصادی خاطر 
نشــان کرد: در ایران شرکت های بزرگی که سود انباشته ی زیادی دارند، وام می گیرند. 
اینها سرمایه در گردش می خواهند چه کنند؟ مثلًا فولاد مبارکه با ۱۰٨ هزار میلیارد 
تومان سود، باز هم وام می گیرد. در دنیا، سرمایه در گردش را از محل سود انباشته یا 
پیش فروش تأمین می کنند. وامی با بهره ی سی درصدی برای سرمایه در گردش، تنها 
در شرایطی اقتصادی است که وام بازپرداخت نشود. بنگاهی که برای سرمایه در گردش 
وام بگیرد و ســی وچند درصد سود بدهد، حتماً ضرر می کند مگر اینکه برنگرداند که 

هم اکنون نیز برنمی گردانند.

چرا بانک ها وام مسکن نمی دهند؟

به تولید وســایل نقلیه موتوری است. هم چنین صنایع تولید ماشین آلات و تجهیزات نیز سال قبل 
به طور میانگین ۱۷.٥ درصد رشد داشته است.

سخنگوی اقتصادی دولت یادآور شد: صنایع غذایی کشور اگر چه در نیمه اول سال قبل صنایع 
غذایی در بهار ۷.۴ و در تابســتان ٥.۴ درصد کاهش را تجربه کردند  ولی در نیمه دوم ســال ورق 
برگشت و در پاییز ۷.۶ و در زمستان ۱٥ درصد رشد مثبت را در صنایع بزرگ غذایی شاهد هستیم.

وی ادامه داد: بانک جهانی نیز در گزارش جدید خود رشد اقتصادی ایران در پاییز را ۴.۷ درصد 
اعلام کرده که مؤید روند رو به رشد اقتصاد ایران است.

خاندوزی اظهار کرد: طبق گزارش بانک مرکزی رشد اقتصادی کشور در پاییز گذشته با نفت ۳.٥ 
و بدون نفت ۴.٥ درصد بوده است.

وزیر اقتصاد همچنین تاکید کرد: ســال گذشته سهم مردم و نیازهای مصرفی و تسهیلات خرد 
حدود ۱٥.۴ درصد از کل تسهیلات بود.  ٨۴.۶ درصد تسهیلات شبکه بانکی نیز به تولیدکنندگان 

کشور و صاحبان کسب و کارها پرداخت شد.

  ظخروج اقتصاد ایران از چاله سرمایه گذاری منفی 
سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه اقتصاد ایران در حال خروج از چاله سرمایه گذاری منفی 
است، گفت: گزارش های مراجع رسمی کشور از افزایش سرمایه گذاری و تشکیل سرمایه نشانگر آن 

است که بخش واقعی اقتصاد ایران در حال خروج از چاله رکودی سال های ۱۳۹۷ به بعد است.
وی ادامه داد: امیدواریم با مجموعه سیاست.هایی که امسال در نظر گرفته شده در کنار همتی که 

تولیدکنندگان و صادرکنندگان انجام خواهند داد این خروج با سرعت بهتری ادامه یابد.
خاندوزی با بیان اینکه سال گذشته سهم مردم و نیازهای مصرفی و تسهیلات خرد حدود ۴.۱٥ 
درصد از کل تســهیلات بود، اظهار کرد: ٨۴.۶ درصد تســهیلات شبکه بانکی نیز به تولیدکنندگان 
کشــور و صاحبان کسب و کارها پرداخت شده و تسهیلات خرد بدون ضامن نیز از بهمن ۱۴۰۰ تا 
پایان اردیبهشت امسال به ۱ میلیون و ٨٥۰ هزار نفر بدون ضامن پرداخت شده که معادل ۶۷ هزار 

میلیارد تومان است.
ســخنگوی اقتصــادی دولــت یادآور شــد: بر اســاس آمــار خزانــه داری کل کشــور، دولت 
از منابــع بانــک مرکــزی اســتقراض نکرد امــا توانســت پرداخت هــای عمرانــی را ۹۰ درصد 
 رشــد دهــد. ایــن در حالــی اســت کــه بخــش عمــده پرداخت هــای عمرانی در گذشــته

 بصورت اوراق صورت می گرفت ولی اکنون ســهم اوراق کاهش یافته و سهم پرداخت های نقدی به 
پیمانکاران افزایش یافته است.

وی با بیان اینکه رشد نقدینگی در دو ماه اخیر نسبت به مدت مشابه سال قبل کمتر شده است، 
تاکید کرد: در دو ماهه اول ســال جاری، نرخ رشد نقدینگی معادل ۲.۱ درصد شد. این رشد در دو 
ماهه اول ســال ۹٨ در ۳.۱ درصد قرار داشــت که در دو ماهه اول سال ۱۳۹۹ به ٥ درصد رسید و 
در دو ماهه اول ســال ۱۴۰۰ عدد ۳.۶ درصد را تجربه کرد و نهایتاً در دو ماهه اول ســال ۱۴۰۱ به 

۲.۳ درصد رسید.

   هدف گذاری برای تحقق کاهش رشد نقدیندگی به ٢٥ درصد 
خاندوزی ادامه داد: با این روند براورد می شود هدف گذاری صورت گرفته برای کاهش رشد نقدینگی 
به ۲٥ درصد در پایان امسال محقق شود. همچنین با مجموع اقدامات و سیاست های دولت در زمینه 
تورم تولیدکننده روند کاهشی آن در اردیبهشت امسال ادامه یافت و تورم نقطه به نقطه تولیدکننده با 

کاهش ٨.۳ درصدی به ۳۲.۴ درصد رسید.
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اراضی ملی شهرستان دیلم 

 طبیعت مازندران وزهای انتهای بهاری خوب و خوشی را پشت سر 
گذاشت، بارش باران ضمن اینکه گرد ناشی از خشکسالی و کم بارشی 
را از چهره گونه های گیاهی استان شُست برای کشاورزانی که نتوانستند 
کشــت شالی انجام دهند بارقه های امید ایجاد کرد تا عزم خود را جزم 

کنند و شالی بکارند.
این بارش ها تا حدی توانســت از عطش طبیعت مازندران بکاهد که 
بنا به گفته مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران بارندگی های چند 
روز اخیر، آمارهای منابع آبی استان در فصل زراعی جاری را تا حد قابل 
قبولی بهبود بخشــید و حدود ۴.۵ میلیون متر مکعب آب وارد مخزن 

سدهای استان کرد.
حیدر داوودیان با اشاره به اینکه در سه هفته اخیر شاهد بارندگی های 
خوبــی در اســتان بودیم، افزود: تا حدی کاســتی های آبی ناشــی از 
 کم بارشــی طی چند ماه اخیر جبران و باعث خوشــحالی کشــاورزان

 و مردم استان شد.
وی درباره تأثیر بارش ها بر حجم آب سدهای ادامه داد: طی روزهای 
اخیر در مجموع حدود ۴.۵ میلیون متر مکعب آب وارد مخزن سدهای 
استان شد به طوری که حجم آب موجود در کل سدهای استان از ۱۳۴ 
میلیــون متر مکعب در روز ۱۵ خرداد به ۱۳۸.۶ میلیون متر مکعب در 

روز ۲۰ خرداد افزایش یافته است.
بر اساس آمارهای رسمی، توان بالقوه آب مازندران در حد ۶ میلیارد و 
۶۰۰ میلیون مترمکعب است که از این مقدار چهار میلیارد و ۹۰۰ میلیون 

مترمکعب آب های سطحی و بقیه آب های زیرزمینی است.
به طور میانگین سالانه حدود یک میلیارد و ۵۵۰ میلیون مترمکعب 
آب در بخش آب های سطحی و یک میلیارد و ۳۵۰ میلیون مترمکعب 
در بخش آب زیرزمینی بهره برداری می شــود و بقیه آب سطحی طی 

سال به صورت هرز به دریا می ریزد.
تاکنون ۲ ســد بزرگ شــهید رجایی و البرز و هشت سد کوچک با 
ظرفیت ۳۲۴ میلــون مترمکعب و ۸۰۰ قطعه آببندان با ظرفیت ۳۵۰ 
میلیون متر مکعب در مازندران ایجاد شد که مهار آب های سطحی توسط 

سدها کمتر از ۱۱ درصد است.
داوودیان گفت که دِبی آب ورودی ســد شهید رجایی پیش از آغاز 
بارشها ۱.۵ متر مکعب بر ثانیه بود، اما طی روزهای بارانی اخیر به حدود 
۱۲ متر مکعب نیز رسید که منجر به افزایش ۲.۷۳ میلیون متر مکعبی 
آب این ســد شــد و مجموع آب ذخیره شده ســد را از ۴۵.۹ به ۴۷.۳ 

میلیون متر مکعب افزایش داد.
وی همچنین درباره دِبی آب ورودی سد البرز اعلام کرد: که از ۲.۵ 
متر مکعب تا پیش از بارندگی ها، در روزهای بارانی گذشــته به حدود 
۱۰ متر مکعب رسید و حدود ۱.۶۵ میلیون متر مکعب آب وارد مخزن 

این سد کرد.
مدیر عامل شــرکت آب منطقــه ای مازندران دربــاره آخرین آمار 
بارندگی های فصل زراعی و ســال آبی جاری نیز گفت: در فصل زراعی 
جاری که مدت زمان یکم فروردین تا ۲۰ خردادشامل می شود مجموعاً 

مزدک جمشیدی    |     بارندگی های شدید اخیر تبعات ناخوشایندی برای زیرساخت های مازندران به بار آورد اما نمی توان روی خوش این برکت الهی را که منجر به 
پرآب شدن و فرار از خشکسالی شالیزارها و پرُآب شدن سدها را نادیده گرفت.

شالیزارهابهخاطربارانزندهمیمانند

   انعقاد سه فقره پیمان دسته جمعی کار در گلستان

موسی باک گفت: سه فقره پیمان دسته جمعی کار برای 
اولین بار در گلستان منعقد شد.

 وی بــا بیان ویژگی های مهم تشــکل هــای کارگری و 
کارفرمایی، افزود:  امکان مذاکره طرفین )کارگر و کارفرما( و 
انعقاد پیمان های جمعی و ایجاد ماهیت حقوقی در تصمیم 
گیری ها از جمله مزایای تاسیس تشــکلات کارگری و 

کارفرمایی در واحدهای تولیدی است. 
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به گزارش روابط 
عمومی اداره کل تعاون ،کار ورفاه اجتماعی ،   بی باک تاکید 
کرد: پیمان های دسته جمعی کار ، راهکار مناسبی برای 
جلوگیری از تنش در روابط میان  کارگران و کارفرمایان 
اســت که می تواند در افزایش تولید و ارتقــا ء بهره وری 

اثربخش باشد. 
وی اظهار داشت: در انعقاد پیمان های دسته جمعی کار، 
تبادل اطلاعات ،مشاوره ومذاکره نقش اساسی را ایفا می 
کند که شرکای اجتماعی این مصادیق را  حتما در فرآیند 

انعقاد پیمان های دسته جمعی کار باید لحاظ نمایند. 
معاون روابط کار اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی گلستان 
با اشاره به منویات رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر مهار 
تورم و رشــد تولید، تصریح کرد: حوزه معاونت روابط کار 
با بهره گیری از ظرفیت های قانونی و ارتباط مناســب با 
شــرکای اجتماعی موفق به انعقاد سه فقره پیمان دسته 
جمعی کار ۱- بین انجمن صنفی کارگری مسئولان کنترل 
کیفیت استان و انجمن های صنفی کارفرمایی کارخانجات 
آجر ماشینی و شالیکوبی ،۲- تولیدکنندگان  شن و ماسه  
و انجمن صنفی کارگران ســاختمانی اســتان با انجمن 
صنفی کارفرمایی انبوه سازان  استان ۳-نماینده کارگران با 
مدیرعامل شرکت  لعل سقف گلستان به استناد فصل هفتم 
قانون کار و دستورالعمل شــماره ۵۴ اداره کل روابط کار 

وزارت تعاون ،کار و رفاه اجتماعی منعقد گردید. 
وی در پایان خاطرنشــان کــرد:  در انعقــاد پیمان های 
دسته جمعی کار، مدیران کل تعاون،کارورفاه اجتماعی 
و اســتاندارد و دانشگاه علوم پزشــکی به عنوان شرکای 

اجتماعی تشکل های کارگری و کارفرمایی حضور دارند.

   مدیرکل انتقال خون گلستان:
ذخیره خونی در گلستان به 12 روز رسید

گرگان-مدیرکل انتقال خون گلستان با اشاره به اینکه طی 
سال های گذشته ذخیره خونی در گلستان ۳ روز بود، گفت: 

اکنون این رقم به ۱۲ روز رسیده است.
ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلســتان |   به گزارش 
خبرنگار مهر، فاطمه محمدی ظهر دوشنبه از اهدای ۱۵ 
هزار و ۵۲۶ واحد خون توســط مردم گلستان در سه ماه 
نخست سال جاری خبر داد و گفت: در مدت مشابه سال 

گذشته این رقم ۱۲ هزار و ۹۸۹ نفر بود.
وی تعداد اهدا کننده مستمر در ســال جاری را ۹ هزار و 
۴۰۶ نفر اعلام کرد و افزود: از این تعداد هزار و ۵ نفر بانوان 
هستند.محمدی ادامه داد: سال گذشته در مجموع ۶۸ هزار 
گلستانی برای اهدای خون به مراکز استان مراجعه کردند 

که ۶۰ هزار نفر موفق به اهدای شدند.
وی گلستان را جزو چهار استان برتر در تولید پلاسمای ضد 
هاری در کشور اعلام کرد.مدیرکل انتقال خون گلستان 
با اشاره به اینکه طی ســال های گذشته ذخیره خونی در 
گلستان ۳ روز بود، گفت: اکنون این رقم به ۱۲ روز رسیده 
اســت.وی یادآور شــد: پنجمین پایگاه ثابت خونگیری 

گلستان تا پایان سال جاری در رامیان احداث می شود.
محمدی گفت: در سال گذشته اعتبارات تملکی نزدیک به 
۲۵۰ درصد افزایش داشت.وی افزود: در سال های گذشته 
مردم گلستان برای نمونه های آزمایش غربالگری به استان 
همجوار مراجعه می کردند اما اکنون با پیگیری های انجام 

شده این مشکل در استان از بین رفته است.

  بازدید رئیس شورای پایایی شبکه برق خوزستان 
از نیروگاه رامین اهواز

رئیس شورای پایایی منطقه ای شبکه برق خوزستان به 
همراه معاون هماهنگی امور عمرانی و مدیرکل مدیریت 
بحران استانداری خوزستان از نیروگاه رامین اهواز بازدید 

کردند.
این بازدید با توجه به آغاز فصل گرما و شــروع پیک برق، 
برای بررسی وضعیت میزان تولید برق در نیروگاه رامین 

اهواز برگزار شده است.
محســن حافظی مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز در این 
بازدید گزارشی از آخرین اقدامات فنی و تعمیراتی جهت 
ارتقا ســطح تولید برق و گذر موفقیت آمیز در پیک برق 

تابستان ارائه کرد.
بررسی چالش های تولید و بازدید از تلاش ها و سختی کار 
کارکنان نیروگاه رامین اهواز از دیگــر محورهای بازدید 
محمد خانچی معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
خوزستان، محمود دشــت بزرگ مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای خوزستان و رئیس شــورای پایایی منطقه ای 
شبکه برق خوزستان، علی کرم پور مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری خوزستان و دیگر مدیران صنعت برق استان از 

نیروگاه رامین اهواز بوده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/03/24
شماره : 1422

به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری بوشهر ؛ عبد الحسن گرشاسبی بیان داشت به دنبال اجرای طرح کاداستر سند تک برگی ۹/۲۳۰۱۵۵متر مربع از اراضی ملی شهرستان 
دیلم صادر گردید

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان بوشــهر گفت: به دنبال اجرای طرح کاداســتر سند تک برگی ۹/۲۳۰۱۵۵متر مربع از اراضی ملی شهرستان دیلم صادر گردید وی ادامه داد سند دار کردن 
اراضی ملی به نام دولت موجب حفاظت از انفال و کاهش تصرف و تعرض می شود و راهکار مناسبی برای مبارزه با پدیده زمین خواری و جلوگیری از تخریب و تصرف اراضی ملی و انفال می باشد.  ایشان 
در پایان از همکاری و تعامل خوب مدیر کل محترم اداره ثبت اسناد و املاک  استان بوشهر و مجموعه ادارات شهرستانها در صدور اسناد ملی تقدیر به عمل آورد. وی عنوان نمود به حول قوه الهی تمام 

تلاش و توان خود و همکاران را بکار خواهیم گرفت تا هیچ فرد سود جویی نتواند به اراضی ملی دست اندازی نماید .

وضعیت »خیابان غذا« اصلاح می شود

ایران در رتبه 1۸ تولید شکر جهان/ استمرار تولید چغندرقند در 21 استان

 شهردار کرمانشاه از ایجاد تغییراتی در خیابان غذا به منظور رفع مشکلات ترافیکی 
این محدوده خبر داد.

نادر نوروزی با اشــاره به مشکلات ترافیکی در محدوده خیابان غذا واقع در سراب 
قنبر، گفت: متاســفانه به دلیل جانمایی نامناسب این پروژه، راه اندازی آن مشکلات 
ترافیکی در محدوده خیابان ســراب قنبر ایجاد کرده و در برخی موارد حادثه آفرین 
شده است. وی افزود: با توجه به سرمایه گذاری بخش خصوصی در این پروژه، حذف 
کامل آن امکانپذیر نیســت بنابراین درصددیم با تغییراتی در پروژه مشــکلات آن را 
مرتفع کنیم. وی افزود: در همین راستا تصمیم داریم واحدهای ساخته شده در یک 
سمت این خیابان - سمت محل عبور خودروها- را برداشته و به جای دیگری منتقل 

کنیم تا مشکلات ترافیکی این محدوده برطرف شود.

شهردار کرمانشاه در ادامه با اشاره به سنگفرش کردن میدان جهاد سازندگی)شهرداری 
سابق( گفت: این اقدام در راستای زیباسازی این محدوده صورت گرفته و امکان تردد 
خودروها بر روی سنگفرش هم وجود دارد. وی افزود: در گام بعدی سنگفرش کردن 
میدان آیت الله کاشــانی در برنامه است و در برنامه داریم در آینده محدوده بین این 

دو میدان را هم سنگفرش کنیم.
نوروزی در ادامه با اشاره به پیگیری جدی برای احداث پروژه قطار شهری گفت: 
از سال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۸ اعتباری به این پروژه داده نشده و در سال ۱۳۹۸ تنها ۱۴۰ 
میلیارد تومان به پروژه تزریق شــد. وی افزود: خوشــبختانه توانستیم در سفر هیات 
دولت ۱۲۰۰ میلیارد تومان برای این پروژه اعتبار بگیریم که طی سه سال به پروژه 

تزریق می شود و سال گذشته هم اولین تخصیص را دریافت کردیم.

نوروزی ادامه داد: با تخصیص بخشــی از ایــن اعتبارات ۴۲۵ میلیارد تومان ریل 
خریداری شــده و قرار اســت فاز اول پروژه ریل گذاری شود. وی گفت: در مجموع 
تکمیل هر دو فاز پروژه حدود چهار هزار میلیارد تومان اعتبار می خواهد که ۱۲۰۰ 
میلیارد آن تامین شده و برنامه داریم از محل فروش اماکن تجاری ایستگاه ها بخش 
دیگر این اعتبارت را تامین کنیم. وی افزود: اگر اعتبارت دولتی به موقع تزریق شود، 

ظرف ۲.۵ سال آینده فاز اول پروژه به بهره برداری می رسد.
نوروزی ادامه داد: چنانچه استانداری به وعده خود عمل کرده و هزار میلیارد تومان 
از مطالبات شهرداری از دستگاه های دیگری را بگیرد، می توانیم تونل پروژه در محدوده 
چهارراه مدرس تا میدان فردوسی را هم عملیاتی کنیم. وی گفت: اگر اعتبار باشد حفر 

تونل هم ظرف یک و نیم سال آینده به پایان می رسد.

 مجــری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: ایران به لحاظ تولید 
چغندرقند رتبه ۱۱، تولید نیشکر رتبه ۲۱ جهان و تولید شکر رتبه ۱۸ جهان را داراست.

پیمــان حصــادی درباره وضعیــت تولید و قیمــت چغندرقند، اظهار داشــت: 
 کشــت بهــاره چغندرقنــد در ســال جــاری بیــش از ۷۰ هــزار هکتــار انجام 
شــده که با توجه به افزایش عملکرد، تولید نزدیــک به پنج میلیون تن محصول را 

می توان پیش بینی کرد.
مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد کشــاورزی افزود: سال ۱۴۰۱ در مجموع 
۱۱۳ هزار هکتار چغندرقند )۹۲ هزار هکتار کشت بهاره و ۲۱ هزار هکتار کشت پاییزه( 
و ۸۴ هزار هکتار نیشکر کشت شده بود که در مقایسه با سال ماقبل )۱۴۰۰( حدود ۷ 

درصد در میزان سطح زیرکشت چغندرقند و حدود ۴.۵ درصد در میزان کشت نیشکر 
کاهش داشته است.وی گفت: سال زراعی گذشته میانگین عملکرد تولید چغندر پاییزه 
حدود ۶۶ تن در هکتار و چغندر بهاره ۵۸ تن در هکتار بوده که در مجموع میانگین 
عملکرد تولید چغندرقند بهاره و پاییزه ۵۹ تن در هکتار بود. امیدواریم امسال نیز این 

میانگین تولید با توجه به شرایط آب و هوایی و سایر عوامل حفظ شود.
حصادی با بیان اینکه به طور معمول محصول چغندرقند سالیانه در ۲۱ استان کشور 
کشت می شود، بیان کرد: عمده کشت این محصول مربوط به استان های آذربایجان 
غربی، خراســان رضوی، کرمانشاه، فارس و همدان است.مجری طرح گیاهان قندی 
وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: کشت نیشکر تنها در استان خوزستان انجام می شود.

توی ادامه داد: به دلیل استمرار خشکسالی ها، کاهش منابع آبی، عدم حمایت همه 
جانبه از تولید )حمایت های قیمتی و غیرقیمتی موثر( سیاست های مقطعی و ناپایدار، 
عدم کنترل و مدیریت واردات شــکر؛ ناکارآمدی سیستم بانکی و معضلات معیشتی 
کشــاورزان موجب شده تا در تولید شکر به خودکفایی نرسیم و تنها ۷۰ درصد نیاز 
کشــور در داخل تولید شود.حصادی گفت: سال زراعی گذشته قیمت تمام شده هر 
کیلوگرم شکر با توجه به تاثیر نرخ خرید تضمینی چغندرقند، بیش از ۲۱ هزار تومان 
بود، در حالی که با ثابت ماندن قیمت شــکر در همان زمان با قیمت ۱۸ هزار تومان 
کارخانجات قند و شکر در واقع مجبور شدند تا شکر خود را با حداقل دو هزار تومان 

زیر قیمت تمام شده به فروش برسانند که همین امر در تولید اثرگذار است.

11۸ هزار تن گندم در کرمانشاه خریداری شده است
فردین کبودی، کرمانشاه- مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان 
کرمانشاه گفت: از ابتدای فصل برداشت محصول تاکنون بیش از ۱۱۸ 
هزار تن گندم مازاد بر نیاز از کشاورزان استان خریداری شده است. 

علی ملکشــاهی در حاشیه بازدید عبدالرضا مصری نایب رئیس 
مجلس شــورای اسلامی از اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان 
کرمانشاه نوید افزایش تولید و ذخیره سازی گندم در استان کرمانشاه 
نسبت به سنوات گذشته را داد و گفت: تا این موضع از فصل برداشت 
رشــد ۴۰ درصدی خرید تضمینی گندم در استان نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته را شاهد بوده ایم.ملکشاهی افزود: از ابتدای فصل 

برداشت محصول در دهه سوم اردیبهشت تاکنون بیش از ۱۱۸ هزار تن گندم مازاد بر نیاز کشاورزان استان خریداری شده است. وی با 
بیان اینکه خرید تضمینی گندم در استان کرمانشاه تا پایان شهریور ادامه پیدا خواهد کرد، افزود: تاکنون بخشی از مطالبات گندمکاران 
استان پرداخت شده و امیدواریم با تلاش دولت و مجلس و سایر دستگاه ها بزودی تمامی مطالبات گندمکاران از طریق بانک عامل 
پرداخت شود.مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه ادامه داد: همچنین از ابتدای برداشت محصول کلزا تاکنون بیش از ۵۶۲ 
تن کلزا توسط دو مرکز خرید تضمینی کلزا در مناطق گرمسیری استان خریداری شده و برنامه ریزی لازم جهت آغاز خرید تضمینی 
کلزا با راه اندازی ۲۰ مرکز خرید تضمینی در سایر مناطق استان صورت گرفته است.عبدالرضا مصری نایب رئیس مجلس و نماینده 
مردم استان کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی نیز در این بازدید با بیان اینکه  استان کرمانشاه از دیر باز به عنوان یکی از قطب های 

کشاورزی در کشور شناخته شده است .

فردین کبودی، کرمانشاه- سرپرست شرکت گاز استان کرمانشاه 
گفت: در حال حاضر گازرســانی به ۲۲۰ روســتا و شهر ازگله در 

دست اجراست. 
 ناصر حسینی با اشاره به آخرین وضعیت گازرسانی در استان، 
اظهار کرد: در حال حاضر ۹۹.۹ درصد خانوارهای شهری استان با 
گازرسانی به ۳۳ شهر، و ۹۰ درصد خانوارهای روستایی با گازرسانی 
با ۲۰۲۱ روستا و بیش از ۳۱۰۰ واحد صنعتی و تولیدی در استان 

کرمانشاه از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند.
حسینی عنوان کرد: هم اکنون گازرسانی به ۲۲۰ روستا و شهر 

ازگله با اعتباری بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان در دست اجرا است که اکثر روستاها و شهر ازگله از نقاط مرزی و دور افتاده هستند. وی 
افزود: توسعه خدمات در این مناطق ضمن جلوگیری از مهاجرت روستاییان و ایجاد رفاه و کمک به حفظ منابع طبیعی، نقش قابل 

توجهی در امنیت به ویژه در مرزهای کشورمان خواهد داشت.
حســینی گفت: علاوه بر فعالیت و تلاش در جهت تکمیل گازرســانی در بخش شــهری و روســتایی، گازرســانی به ۲۲۳ 
واحــد صنعتی و تولیدی نیز در دســت اقدام اســت کــه اثر قابل توجهی در افزایش اشــتغال و کاهش هزینه هــای تولید و به 
تبع آن کاهش تورم خواهد داشــت. وی با بیان اینکه قطار توســعه گازرســانی در استان کرمانشــاه با سرعت بسیار قابل قبولی 
 در حرکت اســت، افزود: در فروردین ســال جاری شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه با اجرای ۵۶ کیلومتر شــبکه، رکوردی دیگر 

در خدمت رسانی به مردم به جا گذاشت.

گازرسانی به 220 روستای کرمانشاه در حال اجراست

۱۵۹ میلیمتر بارندگی در استان ثبت شد که افزایش ۲۸ درصدی نسبت به دوره 
درازمدت و رشد ۸۵ درصدی نسبت به مدت مشابه پارسال را نشان می دهد اما 
برای سال آبی جاری که از یکم مهر ۱۴۰۱ تا ۲۰ خرداد ۱۴۰۲ شامل می شود 

همچنان آمارها نسبت به دوره های مشابه درازمدت و پارسال کاهشی است.
وی ادامــه داد: از ابتدای ســال آبی جاری تا کنــون ۴۱۰ میلیمتر بارندگی 
داشــتیم که نســبت به دوره درازمــدت ۲۰ درصد کاهش و نســبت به مدت 
مشــابه پارســال ۱۶ درصد کاهش را نشــان می دهد البته تا ۱۵ خرداد آمار 
 بارندگــی ســال آبی جاری نســبت بــه مدت مشــابه پارســال ۲۱.۵ درصد

 کمتــر بود که در این چند روز بارانــی ۵.۵ درصد بهبود یافت و اکنون به ۱۶ 
درصد رسیده است.

طبــق آمارهــای موجود در این اســتان دســت کم ۱۲۰ رشــته رودخانه 
بــه طــول حدود هفت هــزار کیلومتــر وجود دارد کــه آب ایــن رودخانه ها 
در مســیر عبور برای رســیدن به دریای خزر با ایجاد ســردهنه کشــاورزی 
 توســط کشــاورزان برای آبیــاری زمین های کشــاورزی مورد اســتفاده قرار 
می گیرد. کاربری های دیگــری مانند پرورش ماهی هم در این بین مورد توجه 

قرار دارد.
داوودیان با اشــاره به وضعیت آورد رودخانه های اســتان گفت: هر چند که 
بارشهای اخیر امیدوارکننده است، اما هنوز در آورد رودخانه ها شرایط مناسبی 
نداریم بطوریکه آورد رودخانه های استان از ابتدای سال آبی جاری تا کنون ۱۰۳۷ 
متر مکعب بود که نســبت به دوره درازمدت ۵۶ درصد و نسبت به مدت مشابه 

پارسال ۴۳ درصد کاهش را نشان می دهد.
اســتان  رودخانه هــای  نیــز  خــرداد   ۲۰ تــا  یکــم  از  گفــت:  وی 
 در مجمــوع ۱۱۰ میلیــون متــر مکعــب آورد آب داشــتند که نســبت به

 دوره درازمدت ۴۶ درصد و نســبت به مدت مشــابه پارســال ۵ درصد کاهش 
یافته است.

مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای مازنــدران ادامه داد: همــکاران ما در 
روزهای اخیر و پس از بارندگی ها برای توزیع آب در شــبکه انتقال پاییندست 
ســدها وارد عمل شــده اند با این حال از همه کشــاورزان درخواست داریم در 
 رعایت مصرف آب کشــاورزی کوشــا باشــند و با همکاران مــا در این زمینه

 همراهی لازم را داشته باشند.
پیشتر شرکت آب منطقه ای مازندران اعلام کرد که بیشترین ناحیه خشکسالی 
از ســمت شرق به غرب استان است، بر اساس آمار رسمی هواشناسی مازندران 
کاهش بارندگی، طبق آمار رسمی هواشناسی میانگین بارش باران سال ۱۴۰۱ 
مازندران ۳۷۲ میلیمتر بوده که این آمار نسبت به مدت مشابه دوره آماری بلند 
مدت که ۶۴۰ میلیمتر بوده، حدود ۴۲ درصد کمتر و نسبت به سال ۱۴۰۰ که 

۶۱۳ میلیمتر بوده، حدود ۴۰ درصد کاهش داشته است.
برنجکاری یکی از مهم ترین فعالیت کشاورزی در مازندران و منبع مهم درآمد 
کشاورزان استان است و با تولید بیش از یک میلیون تن، ۴۲ درصد برنج مورد 

نیاز کشور از این استان تأمین می شود.
کشــت برنج در مازندران به طور معمول با شخم و شیار، خزانه گیری و آب 
تخت کردن شالیزار از ماه اسفند آغاز شد و به طور معمول در اواخر ماه فروردین 
به مرحله نشاء می رسد و اکنون کشاورزان در مرحله وجین و یا سم و کودپاشی 

محصولات خود هستند.
طبق آمار جهاد کشاورزی مازندران حدود ۲۵۰ هزار هکتار اراضی شالیزاری 
در اســتان وجود دارد و ۸۰ هزار هکتار از اراضی باغی و زراعی شرق این دیار با 
تنش کم آبی و خشکســالی مواجه شــده است، موضوع بسیار نگران کننده نیز 
گسترش خشکی در دشــت ۱۱۰ هزار هکتای هراز در منطقه مرکزی واقع در 
پنج شهرســتان بابل، آمل، محمودآباد، فریدونکنار و بابلسر است، چراکه طبق 
اظهارات رســمی جهاد کشاورزی با کاهش روان آب رودخانه هراز، حدود نیمی 

از شالیکاری این دشت در معرض تنش آبی و خشکی قرار گرفت.
مازندران با تولید حدود یک میلیون تن برنج ســفید، ۴۲ درصد برنج مورد 

نیاز کشور را تأمین می کند.

طبق آمارهای موجود 
در این استان دست کم 

120 رشته رودخانه به 
طول حدود هفت هزار 
کیلومتر وجود دارد که 
آب این رودخانه ها در 

مسیر عبور برای رسیدن 
به دریای خزر با ایجاد 

سردهنه کشاورزی توسط 
کشاورزان برای آبیاری 

زمین های کشاورزی مورد 
 استفاده قرار 

می گیرد. 
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بررسی وضعیت شبکه برق 
خوزستان با حضور معاون 
وزیر نیرو

معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با حضور در اهواز، وضعیت شبکه برق استان را برای گذر از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۲ مورد بررسی قرار داد.
شبکه برق خوزستان به لحاظ تولید و مصرف برق در کشور رتبه های برتر را در اختیار دارد و ویژگی خاص آب و هوایی آن در تابستان که دماهای بالای ۵۰ درجه و رطوبت ۱۰۰ درصد را به 

ثبت می رساند، یکی از شبکه های برق خاص در کشور است.
به لحاظ اهمیت و نقش شبکه برق خوزستان در شبکه سراسری، همایون حائری معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با حضور در اهواز در نشست با مدیران شبکه برق استان، وضعیت آمادگی 
شبکه و اقداماتی که لازم است در شبکه انجام شود را مورد بررسی قرار داد.در این نشست محمود دشت بزرگ رئیس شورای پایایی منطقه ای شبکه برق خوزستان گزارشی از اقدامات انجام شده در 

شبکه برای ورود به پیک برق، برآوردهای میزان تولید و مصرف، میزان رشد برق در خردادماه و چالش هایی که شبکه برق استان با آن رو به رو است را در تابستان ۱۴۰۲ ارائه کرد.
همایون حائری معاون وزیر نیرو نیز در این نشست با اشاره به ظرفیت و اهمیت شبکه برق خوزستان در شبکه برق کشور، بر لزوم تامین برق مشترکین و تامین برق مورد نیاز صنایع با همگرایی 

همه شرکت های صنعت برق در استان تاکید کرد.

الهام صالح      |       یک فعال صنعتی با بیان اینکه مدیریت مصرف انرژی در فصل تابستان یک امر اجتناب ناپذیر است، گفت: وقتی برنامه ریزی ها 
برای مدیریت مصرف برق صنایع با برنامه و اطلاع قبلی انجام شود، فرصت جبران تولید در دیگر ساعت ها فراهم می شود.

 برنامه ریزی برای مدیریت برق صنایع، فرصت جبران 
تولید را فراهم می کند

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/03/24
شماره : 1422

سال گذشته ۷۶ هزار نفر اظهار نامه مالیاتی دادند مراجعه ۳4 هزار و ۷۷۳ نفر به پزشک قانونی استان یزد در سال 1401 

مراجعه ۳4 هزار و ۷۷۳ نفر به پزشک قانونی استان یزد در سال 1401/ رشد آمار نزاع در استان یزد 

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ مدیرکل مالیاتی استان یزد گفت :  سال گذشته 
۷۶ هزار نفر در استان یزد اظهار نامه مالیاتی دادند و امسال پیش بینی می شود که حداقل 

۸۰ هزار نفر اظهارنامه خود را در سامانه ثبت کنند .
» رضــا نجــف زاده « در اولین نشســت خبری خــود  در جمع اصحاب رســانه 
اســتان با بیان اینکه مالیات یکی از ابزارهای سیاســت پولی و مالی اســت که دولت 
می تواند با این سیاســت به اقتصاد ســمت و سو دهد و ســازمان امور مالیاتی کشور 
به ســمتی حرکت می کند که فعالیت های تولیدی و مولــد جذابیت پیدا کند افزود: 
در کشــورهایی که به صورت کامل متکی به درآمدهای مالیاتی هســتند، سهم بسیار 
زیادی از مالیاتشــان به مالیات بر عایدی ســرمایه و فعالیت های غیرمولد اســت؛ با 
 این وجود سیســتم اقتصادی ما در گذشــته به حدی شفافیت نداشته که بتوانیم در 
 حــوزه مالیاتــی عملکــرد کاملــی داشــته باشــیم و الان ســعی داریم کــه این

 موضوع را انجام دهیم.
وی با بیان اینکه تاکنون بیش از 9 هزار اظهارنامه مالیاتی ثبت شــده است افزود : 
اشخاص حقیقی مکلفند تا پایان خرداد اظهارنامه خود را به صورت الکترونیکی ارائه کنند . 
نجف زاده در ادامه گفت : سال گذشته ۲۰۰ میلیارد تومان مالیات ابرازی بوده که پس 
از آن بررسی خواهد شد و معمولا مالیات ابرازی به صورت ۱۰۰ درصد وصول می شود.

مدیرکل مالیاتی اســتان در بخش دیگری از سخنان خود تصریح داشت : مبارزه با 
فرار مالیاتی و عدالت در حوزه مالیات ستانی از جمله مواردی است که در حوزه دریافت 
مالیات مورد توجه است و به این وسیله افرادی که درآمد کمتری دارند مالیات کمتری 

هم پرداخت خواهند کرد.
این مقام مسئول با بیان اینکه صاحبان مشاغل که مجموع فروش کالا و خدمات آنها 
در سال ۱۴۰۱ حداکثر ۱۰۰ برابر معافیت موضوع ماده )۸۴( قانون مالیات های مستقیم 

به عبارتی ۶۷ میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال است می توانند از مزایای تکمیل فرم تبصره 
۱۰۰ ق.م.م استفاده نمایند گفت: مودی پس از مراجعه به درگاه خدمات ملی سازمان 
امور مالیاتی در صورتی که مالیات تعیین شده در اجرای تبصره ماده ۱۰۰ مورد پذیرش 
آن بوده اقدام به ثبت آن می کند و در غیر این صورت تا پایان خرداد فرصت دارد نسبت 

به ارائه اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال ۱۴۰۱ اقدام نماید.
نجف زاده با اشاره به اینکه کل سهم مالیات در بودجه در چند دهه گذشته ۶ درصد 
بوده و الان این رقم به بالای ۵۰ درصد رسیده و توانستیم خودمان را در کشور از فروش 
منابع به درآمدهای پایداری از جمله مالیات برســانیم از توزیع دو هزار و ۳۰۰ میلیارد 

تومان عوارض در میان شهرداری ها و دهیاری های استان خبر داد.
مدیرکل مالیاتی استان یزد عنوان کرد: بر اساس اختیاراتی که در تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مستقیم به سازمان امور مالیاتی واگذار شده، سازمان می تواند مالیات 

مقطوع را برای برخی از صاحبان مشاغل، تعیین نماید.
وی  بــا اشــاره به اینکــه 9۲ درصد کل اظهارنامه های ثبت اســتان یزد شــامل 
فرم تبصره ۱۰۰ شــده اســت خاطرنشــان کرد: مزیتی که این حالت دارد آن است 
 که بدون رســیدگی انجام می شــود و فراینــد تعیین مالیات هم بــا هزینه کمتری

 وصول می شود و هم برای مودیان و هم برای امور مالیاتی هزینه و زمان کمتری صرف 
می شود.

نجف زاده یکی از جلوه های تکریم  ارباب رجوع پاسخ به مودیان و آموزش های لازم 
در حوزه انجام تکالیف قانونی دانســت و تاکید نمود تکریم مودیان یکی از اولویت های 

اصلی سازمان مالیاتی است .

ســید محمد جواد عرفانفر / یزد ؛- مدیر کل پزشــکی قانونی استان یزد  با بیان 
اینکه در سال ۱۴۰۱ تعداد ۳۴ هزار و ۷۷۳ نفر به پزشک قانونی استان یزد مراجعه 
کرده اند، اظهار کرد: در سال گذشته تعداد ۲۵۵ مورد پرونده با موضوع سقط  جنین 

تشکیل شد، که از این تعداد ۱۷۸ مورد منجر به صدور جواز سقط شد.
» فریبرز آیتی فیروزآبادی« در جمع اصحاب رســانه استان تصریح داشت : قبلًا 
بیشــترین علت مراجعه مصدومیت ناشــی از تصادف بود اما در ســال ۱۴۰۱ آمار 
جابه جاشده و بیشترین علت مراجعه مصدومیت ناشی از نزاع بوده است؛ البته به طورکلی 

طی یک دهه اخیر آمار نزاع در استان یزد رشد داشته است. 
مدیر کل پزشــکی قانونی اســتان یزد  در ادامه به رشد  ۲۰.۷ مصدومین مربوط 
به تصادفات طی یکســال اخیر در پزشکی استان پرداخت و گفت :  قبلًا مصدومین 
تصادفات بیشــترین موارد مراجعات به پزشکی قانونی بود ولی به تدریج و طی یک 
دهه اخیر مصدومین ناشی از نزاع از موارد مربوط به تصادفات پیشی گرفته است که 

۷۵ درصد مراجعات به این مرکز را در بر گرفته است .
 آیتی با بیان اینکه  پزشکی قانونی در کشور چهار رکن دارد که یکی از این ارکان 
معاینات بالینی است و ویژه افراد دارای حیات است و مباحثی از جمله سقط  جنین، 

تجاوزات، تعیین سن و جنسیت، تصادفات و امور دیگری که حدود ۲۰ مورد است را 
شامل می شود افزود:  در این حوزه بحث ارتباط کامل و اجرایی شدن نرم افزار تخصصی 

سازمان پزشکی قانونی از سال قبل به صورت کامل انجام گرفته است . 
ایــن مقام مســئول  خاطرنشــان کــرد : باوجودایــن نرم افزار اتصــال آماری 
 در تمــام کشــور ایجادشــده و بحــث جزیــره ای عمل کــردن که در ســال های 
گذشــته وجود داشته به  صورت کامل برطرف شده است و یزد در این حوزه پیشتاز 

کشور بوده است.
وی از رویت معاینات تصویربرداری به صورت آنلاین توســط پزشکان در پزشکی 
قانونی اســتان طی یکســال اخیر خبر داد و افزود : هم اکنون دریافت الکترونیکی 
پرونده های بیمارستانی در یزد به عنوان اولین استان در کشور عملیاتی شده است .

آیتی زمان پاسخ دهی بخش معاینات استان را به طور متوسط ۶۰ دقیقه اعلام و 
اظهار کرد: این زمان بیانگر عملکرد 9۵ درصدی یزد نسبت به استاندارد تعیین شده 

سازمان پزشکی قانونی است.

  مدیرکل راه و شهرسازی استان بوشهر: 
ثبت نام ۲ هزار و ۸۸0 نفر بوشهری دارای 
سه فرزند و بیشــتر برای دریافت زمین و 

مسکن 

مدیر کل راه و شهرسازی استان بوشهر گفت: تا 
کنون ۲ هزار و ۸۸۰ نفر دارای بیش از سه فرزند 
در این استان برای دریافت زمین یا واحد مسکونی 
در قالب قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 

در سامانه نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی 
در بوشهر سید محمود دستغیبی در این خصوص 
اظهار کرد: تاکنون در استان بوشهر ۲هزار و ۸۸۰ 
نفــر ثبت نام کرده اند که از ایــن تعداد ۸۱۱ نفر 
تایید نهایی شده اند و9۴۴ نفرهم در انتظاربررسی 
هستند.دستغیبی افزود: در راستای اجرای قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، خانواده های 
دارای سه فرزند یا بیشتر، به شرط تولد فرزند سوم 
همزمان و یا پــس از زمان تصویب قانون جوانی 
جمعیت یعنی از ۲۴ آبان ۱۴۰۰ مشمول دریافت 
زمین رایگان می شوند.وی با اشاره به اینکه تامین 
زمین برای این خانواده ها برعهده راه و شهرسازی 
است، ادامه داد: خانواده های مشمول با مراجعه به 
saman.mrud. سامانه نهضت ملی مسکن به نشانی

ir جهت دریافت زمین در شهر مورد تقاضا ثبت نام 
و نسبت به بارگذاری مدارک دراین سامانه اقدام و 
اصل مدارک  را به اداره کل راه و شهرسازی محل 

سکونت خود تحویل دهند.
دســتغیبی در ادامه بیان کرد : اداره کل راه و 
شهرسازی پس از پالایش متقاضیان طرح جوانی 
جمعیت ، به افراد واجد شــرایط زمین واگذار می 
کنــد.وی با تاکید بر رایگان بــودن قیمت زمین 
واگذاری اظهار داشــت: متقاضی می بایست تنها 
هزینه آماده سازی زمین را در اقساط ۸ ساله و با دو 
سال تنفس پرداخت کند.مدیر کل راه وشهرسازی 
بوشهر اذعان کرد: زمین های واگذارشده در شهر 
مورد تقاضای متقاضی واجد شــرایط و در صورت 
عدم امکان تامین زمین ، در شهر همجوار واگذار 

خواهد شد.

  در نهمین نشست چهره به چهره مدیران 
شهری با همشهریان صورت گرفت؛ بررسی 
مشــکلات شــهروندان منطقه ۲ با حضور 

شهردار بوشهر 
 حسین حیدری شهردار بوشهر در ویژه برنامه 
ملاقات مردمی در شــهرداری منطقه ۲، مطالبات 
شــهروندان این منطقــه را با حضــور مدیران و 
کارشناسان ذیربط مورد بررسی و پیگیری قرار داد.

به گزارش واحد خبر و رسانه مدیریت ارتباطات 
و امور بین الملل شهرداری بوشهر، حسین حیدری 
در نهمین برنامه دوشنبه های پاسخگویی در ارتباط 
مســتقیم و بدون واسطه با شهروندان، به مسائل و 
مطالبات آنان با حضور شهردار منطقه ۲ و همچنین 

شماری از مدیران و کارشناسان پاسخ داد.
اجرای سنگفرش در پیاده رو، نصب مخزن زباله، 
نصب سرعت گیر و کاهنده سرعت در خیابان مجاور 
پارک بهزاد، جابجایی تیرهای برق واقع در گذرها، 
صدور مجــوز تعمیر و بازســازی واحدی صنفی، 
افزایش میزان روشنایی معابر و پارک های منطقه 
۲، بازگشایی گذر و صدور مجوز تجاری مهم ترین 
مطالبات مطرح شــده در ملاقات مردمی شهردار 
بوشــهر بود.از نکات قابل توجــه ملاقات مردمی، 
ارتباط تلفنی حســین حیدری شهردار بوشهر با 
مدیران و کارشناســان مربوطه برای بررسی فوری 
مشکلات شهروندان بود.در برخی موارد نیز شهردار 
بوشهر از شــهروندان درخواست کرد تا مشکلات 
آنان در حضور کارشناســان مربوطه در دفتر وی 
مورد بررسی مجدد قرار گیرد.شهردار بوشهر در این 
نشست فلسفه وجودی شهرداری را خدمت رسانی 
عنوان کرد و خواستار پاسخگویی سریع و بدون فوت 
وقت مدیران در قبال شهروندان شد.به گفته شهردار 
بوشهر در قانون ظرفیت های مناسبی برای گره گشایی 
از مشکلات شهروندان وجود دارد که باید از تمامی این 
ظرفیت ها به نفع آنان استفاده کرد.گفتنی است نوبت 
بعدی ملاقات مردمی شهردار بوشهر با همشهریان، 

روز دوشنبه ۲9 خرداد برگزار خواهد شد.

مدیر کل مالیاتی استان یزد خبر داد

مدیر کل پزشکی قانونی استان یزد خبر داد:

علیرضا رســتگار درباره برنامه مشــترک وزارت نیرو و صمت بــرای مدیریت مصرف برق فصل 
تابســتان، اظهار داشت: بحث مدیریت بار در فصل تابستان به واسطه ناترازی میزان تولید و مصرف 
برق کشــور، ضرورت دارد و امیدواریم برنامه جامع و مشترک وزارت نیرو و صمت بتواند امسال به 

افزایش حداکثری برق صنایع کمک کند.
وی بــا بیــان اینکه اعــلام برنامه قبلی برای قطع برق شــهرک های صنعتــی در فصل گرم به 
تولیدکنندگان اجازه می دهد تا در دیگر ساعت ها و ایام نسبت به جبران تولید اقدام کنند، خاطرنشان 
ساخت: اینکه امسال شهرک های صنعتی تنها یک نیم روز در هفته آن هم در ساعت اوج بار مصرف 

مشمول محدودیت تأمین برق می شود، نکته مثبتی است.
رستگار با اشاره به خسارت های سنگین قطع ناگهانی برق به صنایع تولیدی گفت: ما آماده همکاری 
با مسئولان برای اجرای طرح های کاهش بار هستیم، اما همان طور که گفته شد باید این ساعت قطع 

برق صنایع از قبل هماهنگ شود تا بتوان برای مدیریت آن اقدام کرد.
پیش تر، وزیر نیرو در باره موضوع مدیریت مصرف برق در بخش صنایع کشــور خاطرنشان کرد: 
بر اســاس برنامه مشــترک وزارت نیرو و وزارت صمت، مشترکان برق صنایع در سه گروه تقسیم و 

مدیریت می شوند.
محرابیان گفت: گروه اول را صنایع کوچک تشکیل می دهند که بالغ بر ۵۸۰ هزار واحد صنعتی 
و تولیدی را شامل می شود؛ به عبارت دیگر برای بیش از 9۰ درصد صنایع محدودیتی در تأمین برق 

اعمال نمی شود.
وی ادامه داد: گروه دوم برق موردنیاز واحدهای صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی و واحدهای 
صنعتی خارج از شهرک های صنعتی با دیماند بیش از ۵۰۰ کیلووات نیز از ۲۰ خرداد تا ۱۷ شهریور 
در شش و نیم روز هفته به طور کامل تأمین خواهد شد و صرفاً نصف روز در هفته و از ساعت ۱۱ 

تا ۲۳ در برنامه های مدیریت مصرف مشارکت خواهند کرد.
وزیر نیرو ادامه داد: طبق برنامه ریزی صورت گرفته، امکان جبران محدودیت این نصف روز و تولید 
حداکثری برای این واحدها در ســایر ایام هفته )شــش روز و نیم( با جابه جایی ساعات کاری حتی 

به صورت شبانه روزی فراهم است.
محرابیان خاطرنشــان کرد: گروه ســوم، برق موردنیاز صنایع بزرگ )حدود ۳۰۰ واحد صنعتی( 
مطابق برنامه مدیریت مصرف ابلاغی وزارت نیرو و وزارت صمت در دوره تعیین شده تأمین می شود.

وی افزود: مشــارکت این واحدها از طریق جابه جایی بخشــی از بار مصرفی آنها از ســاعات اوج 
به ســاعات غیر اوج و نیــز مدیریت زمان بهره برداری از تجهیزات وابســته به انرژی در برنامه های 
 مدیریــت مصرف بوده و در ســایر زمان های دوره تابســتان، انرژی موردنیاز ایــن واحدها به طور

 حداکثری تأمین می شود.

 توسعه دیپلماسی اقتصادی با آمریکای لاتین منافع بسیاری به دنبال دارد
عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با بیان اینکه توسعه روابط با کشورها به بیشتر قوی تر شدن اقتصاد کمک می کند، گفت: توسعه دیپلماسی اقتصادی منافع بیشتری برای کشور دارد و آمریکای لاتین یکی از این مقاصد است.

جمشــید نفر با اشــاره به ســفر رئیس جمهوری به کشــورهای آمریکای لاتین، اظهار داشت: توسعه روابط با کشورهای بیشتر در مسیرهای نزدیک و دور اتفاق مهمی است، و در هر صورت ارتباطات و دیپلماسی اقتصادی به بیشتر قوی تر شدن اقتصاد کمک می کند 
و مسیر درستی است.وی افزود: با توجه به اینکه در شرایط تحریم هستیم و به راحتی نمی توانیم هر اقدامی را به سرانجام برسانیم، توسعه روابط با کشورهای جهان می تواند به رفع مشکلات کمک کند و عملیاتی شدن آنها اعتبار بسیاری برای کشور به همراه دارد.

عضو اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: برای صادرات به کشورهای آمریکای لاتین که با فاصله بسیار زیادی دارد و با مشکلاتی در زمینه زیرساختی مواجه هستیم که باید برای رفع آنها اقدام شود.
نفر با تاکید بر اینکه در تجارت خارجی باید توجه به اصلاح و ایجاد زیرساخت ها داشته باشیم، به مکمل بودن اقتصاد، بازار و تولیدات ایران و کشورهای آمریکای لاتین اشاره و تصریح کرد: اگر زیرساخت ها فراهم شود می توانیم نتیجه حداکثری را به دست آوریم.

وی تاکید کرد: دیپلماسی اقتصادی موضوع مهمی است، زیرا ارتباطات بیشتر منافع بیشتری را به دنبال دارد و آمریکای لاتین یکی از این مقاصد است.
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 برنامه تامین برق پایدار در زمان اوج مصرف فصل تابستان برای مشترکان خانگی و همچنین واحدهای تولیدی استان همدان از جمله پاداش های پیش بینی شده پنج تا ۲۰ برابری در 
پرداخت قبض و همچنین قطع برق ادارات پر مصرف تدوین شده است.

علیرضا قاسمی فرزاد استاندار همدان روز سه شنبه در نشست اعضای کارگروه مدیریت تقاضا و مصرف برق استان همدان افزود: رویکرد دولت سیزدهم و وزارت نیرو این است که کمترین 
قطعی برق و تأمین انرژی مورد نیاز بخش تولیدی و مصارف خانگی را داشته باشیم.

وی با اشاره به اینکه جلوگیری از اعمال برنامه های خاموشی برای مشترکان خانگی نخستین اولویت است، اظهار داشت: با توجه به فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی و همچنین تاکید 
رئیس جمهور، باید برنامه های توزیع نیروی برق متناسب با شعار سال طراحی شود.

قاسمی فرزاد تصریح کرد: با وجود افزایش مصرف برق در فصل تابستان باید زمینه و شرایط لازم برای رشد تولید را فراهم کنیم.

برنامه تامین برق پایدار برای 
مشترکان همدانی تدوین شد

واقع شدن سبزوار در 
اقلیم کویری و نیز بروز 

پدیده خشکسالی، منابع 
آبی منطقه را تحلیل برده 

است و در این شرایط 
شرکت آب و فاضلاب 
تلاش دارد با مدیریت 

توزیع، هوشمندسازی 
شبکه، زون بندی آن و 

توزیع منصفانه، مشکل 
کمتری در تأمین آب 

شرب ایجاد شود.

همدستی خشکسالی و گرما، سبزوار را تشنه تر کرد

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |  تشدید خشکسالی ها در اقلیم کویری سبزوار، منابع آب آشامیدنی این خطه را در ماه های گرم 
سال همچون بسیاری از مناطق کشور دچار کمبود کرده است که برای گذر بدون تنش از این بحران، مدیریت مصرف 

کمیاب ترین عنصر هستی ضروری است.

  آغاز ثبت نام شــانزدهمین جشــنواره 
موسیقی نواحی

ثبت نام مرحلۀ منطقه ای شانزدهمین جشنواره 
موسیقی نواحی از روز شنبه۲۰ خرداد آغاز شد و 
استان گلستان میزبان منطقه یک این رویداد است.

به گــزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی گلســتان به نقل از روابط عمومی 
انجمن موسیقی ایران، ثبت نام مرحلۀ منطقه ای 
شانزدهمین جشنواره موسیقی نواحی ایران براساس 
متن فراخوان از روز شــنبه ۲۰ خرداد آغاز و کلیۀ 
هنرمندان حوزۀ موسیقی اقوام، در عرصۀ  فعالیت  
»اجرای صحنه ای« و »پژوهشی«، جهت ثبت نام و 
ارسال آثار می توانند تا پایان وقت اداری سه شنبه 
www.ifmf. ۳۰ خرداد به سایت جشنواره به نشانی

ir بخش فراخوان جشنواره و یا سامانۀ »بامک« به 
آدرس www.bamak.nay.ir مراجعه نمایند.استان 
گلســتان به عنوان میزبان منطقه یک این رویداد 
انتخاب شده است و میزبان هنرمندانی از استان های 
تهران، قزوین، مازندران، خراسان شمالی، سمنان، 
گلســتان، البرز و قم خواهد بود.یادآوری می شود، 
بخش اول این دوره از جشنواره در ۵ منطقۀ ایران 
در تیر ســال ۱۴۰۲، در یک گسترۀ ملی به  همت 
دفترموسیقی معاونت امور هنری وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی ،توسط انجمن موسیقی ایران و 
با همکاری ادارات کل فرهنگ و ارشــاد استانهای 
سراسر کشور به صورت غیررقابتی برگزار خواهد شد.

  هلدینگ صبــا انــرژی ظرفیت های 
سرمایه گذاری در استان گلستان را بررسی می کند

ظرفیت های سرمایه گذاری در استان گلستان 
طی نشستی در هلدینگ صبا انرژی مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت. به گزارش روابط عمومی شرکت 
ســرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشوری؛ در 
این نشست که با حضور دکتر زمان پور مدیرعامل 
هلدینگ و علی محمد زنگانه اســتاندار اســتان 
گلستان برگزار شد، ظرفیت های این استان برای 
سرمایه گذاری در حوزه های مختلف مورد مذاکره 
و تبادل نظر قرار گرفت. بر اســاس این گزارش در 
نهایت مقرر شد مطالعات و بررسی های لازم برای 
سرمایه گذاری در سه حوزه شیرین سازی آب دریای 
خزر، استحصال گاز و مزارع تولید برق خورشیدی از 
سوی هلدینگ صورت گرفته و برای اخذ مجوزهای 

لازم و تأمین اعتبار اقدام شود.

در شرایط کنونی و با توجه به افت شدید منابع آبی، تأمین آب شرب بهداشتی به یک نگرانی عمده تبدیل 
شده و ترویج فرهنگ صحیح مصرف آب از راههای اصلی حراست از این مایه حیات است.

در چند دهه گذشته تغییر اقلیم در مناطق شرقی کشور و بخصوص غرب خراسان رضوی، زمینه ساز پدیده 
خشکسالی بوده است و حال آنکه با کاهش بارندگی و افزایش جمعیت، نیاز این منطقه به آب افزایش یافته است 

و موضوع آب را به یک بحران جدی در منطقه تبدیل کرده است.

 بحران کم آبی سبزوار و ضرورت صرفه جویی بیشتر
اقلیم کویری سبزوار، تشدید خشکسالی ها، کاهش بارندگی ها و پشت بند آن، کسری مخزن آبخوان ها، تأمین 
آب آشــامیدنی ســاکنان منطقه را با خطر مواجه کرده و این شهر را در ردیف شهرهای قرمز و بحرانی خراسان 

رضوی قرار داده است.
سبزوار از نظر آب آشامیدنی در شمار ۱۶ شهرستان دارای وضعیت قرمز و بحرانی خراسان رضوی است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شهرستان سبزوار گفت: هم اینک به جز شهر مشهد، از مجموع ۳۳ شهرستان 
خراسان رضوی ۱۶ شهرستان در وضعیت قرمز، ۱۱ شهرستان در شرایط نارنجی و ۶ شهرستان در وضعیت زرد 

است و طبق بررسی صورت گرفته محدوده استان، به غیر از مشهد، حدود ۹۰۰ متر بر ثانیه کمبود آب دارد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/03/24
شماره : 1422

حسین ریاضی افزود: میزان کسری منابع آب آشامیدنی شهر سبزوار در زمان اوج مصرف حدود ۳۰۰ لیتر بر ثانیه است 
و این شــهر بدین لحاظ در ردیف شــهرهای قرمز و بحرانی خراسان رضوی قرار دارد که برای جبران کسری آب، علاوه بر 
هوشمندسازی و مدیریت کاهش فشار شبکه در ساعات اولیه بامداد، اجرای پروژه های تأمین آب پایدار در دستور کار قرار دارد.

وی تصریح کرد: واقع شدن سبزوار در اقلیم کویری و نیز بروز پدیده خشکسالی، منابع آبی منطقه را تحلیل برده است 
و در این شرایط شرکت آب و فاضلاب تلاش دارد با مدیریت توزیع، هوشمندسازی شبکه، زون بندی آن و توزیع منصفانه، 
مشکل کمتری در تأمین آب شرب ایجاد شود که در این مسیر انتظار می رود شهروندان نیز الگوی مصرف را رعایت کنند.

ریاضی گفت: وضعیت موجود به گونه ای است که باید با فرهنگ سازی و مصرف بهینه، شرایط به نحوی پیش برود که 
کمترین مشکل برای مصرف کنندگان و مشترکان ایجاد نشود، به ویژه در فصل تابستان که ارتباط مستقیمی بین افزایش 

دما و نیاز آبی ایجاد می شود.

 ایجاد مخازن، راهکار ذخیره سازی آب برای اوج مصرف
تکمیل ظرفیت مخازن آب شرب سبزوار، می تواند زمینه ذخیره سازی مناسب منابع آب را فراهم کند تا مشکلات ایجاد 

شده در هنگام بروز بحران و اوج مصرف از طریق این مخازن جبران شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سبزوار گفت: از محل اعتبارات سفر استانی رئیس جمهور به خراسان رضوی برای ساخت 
مخزن ۱۰ هزار متر مکعبی سبزوار ۴۵۰ میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافته که عملیات اجرایی آن در مجاورت مخزن ۲۰ 

هزار متر مکعبی و در غرب شهر آغاز شده است و بر اساس زمان بندی ۳۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
ریاضی افزود: اکنون در مجموع با کمبود ۳۰ هزار مترمکعب مخزن ذخیره آب در شهر سبزوار روبه رو هستیم که برای 
جبــران آن عــلاوه بر عملیات اجرایی مخزن ۱۰ هزار متر مکعبــی کنونی، یک مخزن ۱۰ هزار متر مکعبی دیگر نیز باید 
در مجاورت آن ســاخته شــده و ایجاد یک مخزن ۱۰ هزار متر مکعبی دیگر در شمال شهر و در محدوده بالاتر از دانشگاه 

حکیم سبزواری پیش بینی شده است.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه توان تولید آب در ۲۴ ساعت مقدار ثابتی است اما میزان توزیع در زمان اوج مصرف از 
ســاعت ۱۱ صبح تا ۱۵ عصر و ســاعت ۱۹ تا ۲۳ شب بیشــتر است، که نیاز آبی شهروندان در زمان اوج مصرف از طریق 

مخازن جبران می شود.اکنون سبزوار با کمبود ۳۰ هزار مترمکعبی مخازن ذخیره آب مواجه است.

 تنش آبی در برخی مناطق روستایی سبزوار
همزمان با آغاز فصل گرما، برخی مناطق روستایی شهرستان سبزوار نیز به عللی چون فرسودگی و طولانی بودن شبکه 
توزیع با تنش آبی رو به رو می شــوند که برای حل مشــکل آب شرب این روستاها در ساعات اوج مصرف، مدیریت مصرف 

آب در دستور کار قرار گرفته شده است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب سبزوار گفت: وضعیت مجتمع های آبرسانی در مناطق روستایی شهرستان متفاوت 

است و هر مجتمع کمبودها و مشکلات خود را دارد.
ریاضی افزود: معمولاً در پایان هفته ها، به دلیل مهاجرت موقت اهالی شهر به مناطق ییلاقی و باغ ویلاهای اطراف سبزوار، 
مشــکلات بیشتری در مسیر تأمین آب پایدار ایجاد می شود، برای نمونه مجتمع "رسالت" که تأمین آب روستاهای مجاور 
و ییلاقی ســبزوار شــامل "کهنه آب، سنگ سفید، ابارش، سدید، قز، رازقند و عشرت آباد را دارد، در روزهای آخر هفته که 

مصرف آب افزایش می یابد حدود ۳۰ لیتر در ثانیه کمبود آب دارد.
وی تصریح کرد: همچنین مهاجرت برخی خانوارهای شــهری به روســتاهای اطراف شامل "ابارش، دلقند، دولت آباد، 

ایزی و خیرآباد"، که به نوعی سرریز جمعیت شهری محسوب می شوند، مصرف آب در این مناطق را افزایش داده است.
پایان هفته ها، به دلیل مهاجرت موقت اهالی شهر به مناطق ییلاقی و باغ ویلاهای اطراف سبزوار، روستاهای این مناطق 
با مشکل بیشتری در زمینه بی آبی مواجه می شوند.ریاضی افزود: انتظار آن است که ساکنان روستایی با استفاده از آب های 

خاکستری و آب های حاصل از شستشو برای آبیاری باغچه و مصارف غیرشرب، به صرفه جویی آب کمک کنند.

 ۵۵ روستای سبزوار با تانکر آب رسانی می شود
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سبزوار گفت: اکنون آب آشامیدنی ۵۵ روستای این شهرستان با تانکر تأمین می شود 

و آبرسانی به این شیوه در عمده این روستاها به صورت کمکی و پراکنده صورت می گیرد.
ریاضی افزود: از مجموع مناطق روســتایی شهرســتان سبزوار که در مواردی با تانکر سیار آبرسانی می شوند ۲۲ روستا 

مربوط به بخش مرکزی و ۳۳ روستا نیز مربوط به بخش روداب این شهرستان است.

زودتر با خبر شوید ...
www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

مهدی شاه مهری 
                          سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک گرگان 

سازمان ثبت اسناد واملاک کشور 
حوزه ثبت ملک منطقه یک گرگان 

 آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 وساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13

آئین نامه قانون تعیین تکلیف برابر رای شماره 140260312001000966 هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر درواحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاسه 1402114412480000070 
تقاضای خانم فاطمه غلامی به شماره شناسنامه 23701 وکد ملی 2120236712 
صادره ازگرگان فرزند حسن درششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 
است بمساحت 164/81 مترمربع از پلاک شماره 123 اصلی واقع دراراضی مازاد 
سعد آباد بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت ازانتقال ازمالک رسمی 
به متقاضی دارد . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در2 نوبت به فاصله  15 روز 
آگهی می شود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض 
داشته باشند می تواند ازتاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود رابا 
ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه ازتاریخ 
تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی ، دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم 

نماید . م الف 15670
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/08

 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/03/24
شکراله سعادتی 
رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر
ازطرف محمدرضا عرفانیان

 آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140160324009003644-1401/11/30هیات موضوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی وسـاختمان های فاقد سندرسـمی 
مسـتقر در واحـد ثبتـی بوشـهر تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض متقاضـی خانـم 
زینـب حیـدری فرزنـد غلامرضابـه شـماره شناسـنامه 6100148579صـادره 
ازشـبانکاره بـه شـماره ملی 6100148579 درقسـمتی ازشـش دانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 125/07مترمربع پلاک 23فرعی از2660اصلی مفروزی 
و مجزا شـده ازاصلی واقع دربخش2 بوشـهرخریداری ازمالک رسـمی گردیده 
 اسـت لذابـه منظوراطـلاع عمـوم مراتـب در 2 نوبـت بـه فاصلـه 15روزآگهـی 
بـه صدورسـند مالکیـت متقاضـی  می شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت 
 اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریـخ انتشـاراولین اگهـی بـه مـدت 
2 مـاه اعتـراض خودرابـه ایـن اداره تسـلیم وپـس ازاخـذ رسـید ظـرف مـدت 
یـک مـاه ازتاریخ تسـلیم اعتراض دادخواسـت خـود را به مرجـع قضایی تقدیم 
نمایندبدیهـی اسـت درصـورت انقضـای مـدت مذکـور وعـدم وصـول اعتـراض 

طبـق مقـررات سـند مالکیـت صادرخواهدشـد.  م الـف 203
تاریخ انتشارنوبت اول:1402/03/09
تاریخ انتشارنوبت دوم:1402/03/24

 رونوشت به : ستاداجرایی فرمان امام )ره (

 تقاضای تغییر تابعیت بارج
 سوخت رسان تاید 15000

ــاده 77   ــی م ــه اجرای ــاده  آئین نام ــی م ــه اجرای ــاده 55 آئین نام ــب م ــه موج ــاده ب ــب م ــه موج ب
ــدری  ــات بن ــرکت خدم ــران، ش ــی ای ــون دریای ــدری قان ــات بن ــرکت خدم ــران، ش ــی ای ــون دریای قان
ــارج  ــک ب ــش مال ــط کی ــارس خ ــج ف ــی خلی ــارج دریای ــک ب ــش مال ــط کی ــارس خ ــج ف ــی خلی دریای
سوخت رســان تایــد سوخت رســان تایــد 1500015000 بــه شــماره ثبــت  بــه شــماره ثبــت 1200912009  
- بندرعبــاس در پــی تغییــر تابعیــت ثبــت شــناور - بندرعبــاس در پــی تغییــر تابعیــت ثبــت شــناور 

ــد. ــور می باش ــد.مزب ــور می باش مزب
مراتــب بــه اســتناد مــاده مراتــب بــه اســتناد مــاده 77 قانــون دریایــی ایــران  قانــون دریایــی ایــران 

آگهــی مــی گــردد.آگهــی مــی گــردد.

نوبت دوم

شناسه شناسه 14943561494356

آگهی فراخوان ارزیابی کیفی غیر یکپارچه جهت برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای
مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه دهم )فاز 19(

مجتمــع گاز پــارس جنوبــی پالایشــگاه دهــم ) فــاز19( درنظــر دارد، فراخــوان ارزیابــی کیفــی غیــر یکپارچــه جهــت برگــزاری مناقصــه عمومــی دو مرحلــه ای شــماره شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی
ــیت  ــازن کاندنس ــت مخ ــد؛ RED جه ــرح : خری ــران: 2002097684000026 و ش ــتاد ای ــامانه س ــوان در س ــماره فراخ ــه ش ــای 3101101045  ب R10/1401/012  تقاض
پالایشــگاه دهــم   را از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار نمایــد. کلیــه مراحــل برگــزاری فراخــوان ارزیابــی کیفــی تــا ارســال دعوتنامــه جهــت ســایر مراحــل مناقصــه، از طریــق درگاه ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir   انجــام خواهــد شــد. لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت 
گواهــی امضــای الکترونکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند. جــدول زمــان بنــدی بــه شــرح ذیــل مــی باشــد. اطلاعــات و اســناد مناقصــه عمومــی پــس از برگــزاری فرآینــد ارزیابــی کیفــی و ارســال 
دعوتنامــه از طریــق ســامانه ســتاد بــه مناقصــه گــران ارســال خواهــد شــد. بــرآورد مناقصــه :  40.000.000.000 ریــال  و  تضمیــن فرآینــد ارجــاع کار : 2.000.000.000 ریــال مــی باشــد.  تضمین شــرکت 

در فرآینــد ارجــاع کار بــه صــورت یکــي از تضامیــن قابــل قبــول وفــق آییــن نامــه تضمیــن شــماره 123402/ت50659 هـــ مــورخ 94/09/22 هیــات وزیــران قابــل قبــول خواهــد بــود.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار :
 آدرس: اســتان بوشــهر -شهرســتان کنــگان -کیلومتــر 20 جــاده کنــگان بــه عســلویه -ســایت 2 منطقــه ویــژه اقتصــادی انــرژی پــارس -پالایشــگاه دهــم -فــاز 19 ، اداره خدمــات کالای پالایشــگاه دهــم، 

تلفــن :  07731466290-07731466283 فکــس: 07731466273 تاییدیــه فکــس: 07731466271  
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :مرکز تماس : 41934 - 021- دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768

    www.setadiran.ir اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه 
روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی  شناسه آگهی: 1510950  

تاریخاقدام ردیف
1402/03/27تاریخ انتشار مناقصه درسامانه1
1402/04/03مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه2
1402/04/17مهلت زمانی ارسال ارزیابی کیفی توسط مناقصه گران3

 جدول زمان بندی :

نوبت دوم

 شماره 445/007/02

امور حقوقي و قراردادهاي شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران

فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي يك مرحله اي

شناسه: 1511886

نفتخيزجنوب
شركت ملي مناطق 

شركت بهره برداري نفت وگازگچساران »» سهامي خاص ««

 شـركت بهـره برداري نفـت و گاز گچسـاران در نظـر دارد فراخـوان ارزیابی کیفی 
جهـت برگـزاری مناقصـه عمومـی مربـوط به بازسـازي جوي هـاي آب نواحـي يك و 2 
شـرکت بهـره بـرداري نفت و گاز گچسـاران شـماره مناقصـه)445/007/02( را از طریق 

سـامانه تـدارکات الکترونیکی دولت برگـزار نماید. 
کلیـه مراحـل برگـزاری فراخـوان ارزیابـی از دریافـت و تحویـل اسـناد اسـتعلام ارزیابی 
کیفـی تا ارسـال دعوتنامه جهت سـایر مراحل مناقصـه، از طریق درگاه سـامانه تدارکات 

الکترونیکـی دولـت )سـتاد( بـه آدرس www.setadiran.ir انجـام خواهد شـد.
 لازم اسـت مناقصه گـران در صـورت عـدم عضویـت قبلـی، مراحـل ثبـت نام در سـایت 
مذکـور و دریافـت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شـرکت در مناقصه محقق سـازند. 
تاریـخ انتشـار فراخـوان در سـامانه تاریـخ   1402/03/16 مـي باشـد. اطلاعـات و اسـناد 
مناقصـه عمومـی پـس از برگـزاری فرآینـد ارزیابـی کیفـی و ارسـال دعوتنامـه از طریق 

سـامانه سـتاد به مناقصـه گران ارسـال خواهد شـد.
 مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي: 1402/03/24

 مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي كيفي: 1402/04/10
نوع مناقصه و رتبه مورد نياز : عمومي-یك مرحله اي رتبه 5 ساختمان وابنیه 

ميـزان اهميت مناقصه-مدت قـرارداد- تعديل و پيش پرداخت: متوسـط. مدت 
اولیـه پیمـان 8 ماه ، تعدیـل پذیر و بدون پیش پرداخت مي باشـد.

 مناقصه حد پذيرش بالا : ندارد
 مناقصه حد پذيرش پايين: ندارد

 ضريب تاثير:10درصد

 حداقل امتياز ارزيابي كيفي جهت شركت در مناقصه: 60
 برآورد كارفرما:179/843/170/839 ريال 

ــكاري:  ــاع كار پيمان ــد ارج ــركت در فرآين ــن ش ــغ تضمي ــوع و مبل  ن
8/992/200/000 ريــال بــه صــورت ضمانتنامــه بانکــي

 اطلاعـات تماس دسـتگاه مناقصه گزار: آدرس شـرکت بهـره برداري نفـت و گاز 
گچساران 

 سـاختمان اداره مركزي- صندوق پسـتي : 191 - كد پستي : 7581873849 
تلفن : 074319

روبــروي شــرکت گاز - امــور حقوقــي و قــرار دادهــا تلفــن: 07431924720 
074322220552

 تلفن هاي سامانه ستاد: 
مركز تماس : 41934-021  دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768
مناقصه گران متقاضي ملزم به ارائه مدارك زیر از طریق سامانه ستاد مي باشند:

1 رتبه تایید شده در سامانه ساجار)برنامه و بودجه(رتبه 5 ساختمان و ابنیه
2 گواهي )معتبر( صلاحیت ایمني پیمانکاران از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعي

3 ارائـه یـك نسـخه تاییـد شـده از صـورت هـاي مالي حسابرسـي شـده توسـط سـازمان 
حسابرسـي یا اعضاي جامعه حسـابداران رسـمي مربوط به سـال مالي قبل الزامي مي باشـد.

4 روزنامه رسمي آخرین تغییرات شرکت در خصوص ترکیب اعضاي هیات مدیره
5 تکمیـل فـرم ارزیابـي کیفـي مناقصه گران و الصـاق مسـتندات مربوط به تـوان مالي 

سـوابق کاري،ارزشیابي سـوابق و...

ول
ت ا

نوب

نوبت اول فراخوان مناقصه عمومي یک مرحله ای
شماره مناقصه: 2002092126000005

شناسه : 1511004

شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه خراسان جنوبی

روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه خراسان جنوبی

شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه خراسان جنوبی در نظر دارد با رعایت قانون برگزاري مناقصات، انجام موضوع ذیل را از طریق مناقصه عمومي یک مرحله ای به 
پيمانكار واجد شرایط واگذار نماید. 

مبلغ تضمين شركت در فرآیند ارجاع كار )ریال(برآورد اوليه)ریال(مدت اجرای كارعنوان مناقصه
16,356,000,000818,000,000یک سال شمسیواگذاری حجمی زمانی بازدیدهای سرویس های صنعتی و كنترل كيفيت به بخش خصوصی

توضيـح اينكـه كليـه مراحـل برگـزاري مناقصـه از دريافـت اسـناد مناقصـه تـا ارائه پيشـنهاد 
 مناقصه گران، بازگشـايي پاكات از طريق سـامانه تداركات الكترونيكي دولت )سـتاد( به آدرس

 www.setadiran.ir انجـام خواهد شـد. لذا لازم اسـت كليه مناقصه گـران در صورت عدم 
عضويـت قبلـي، مراحـل ثبت نـام در سـايت مذكـور و دريافـت گواهـي امضـاي الكترونيكي را 

جهـت شـركت در مناقصه محقق سـازند.  
پخـش  ملی  شركـت   -  6 اسـلامی  جمهوری  خيابان   - بيرجـند  مناقصه گزار:  نشاني   

فرآورده های نفتی منطقه خراسان جنوبی - طبقه دوم- اتاق 213 
 مبلغ و نوع تضمين شركت در فرآیند ارجاع كار: يكي از تضامين معتبر در آيين نامه 
تضمين معاملات دولتي به مبلغ ياد شده درجدول فوق و در صورت واريز سپرده نقدي به 
 شماره حساب جام 9200071107 بانك ملت با شناسه 12492324 به نام شركت ملی پخش 

فرآورده های نفتی منطقه خراسان جنوبی 
 تاریخ انتشار در سامانه تداركات الكترونيكي دولت:  ساعت 7 صبح روز چهارشنبه 

مورخ 1402/03/24
 مهلت دریافت اسناد مناقصه : تا ساعت 18 روز دوشنبه مورخ 1402/03/29

 تاریخ برگزاری جلسه توجيهی: روز سه شنبه مورخ 1402/03/30 ساعت 10 صبح در 
محل سالن جلسات ساختمان ستاد شركت

مورخ  روز سه شنبه  ساعت 18  تا  ج(:  و  )الف،ب  مناقصه  پاكات  ارسال  مهلت  آخرین   
1402/04/13

 تاریـخ بازگشـایي پـاكات مناقصـه )الـف، ب،ج(  و محـل گشـایش پيشـنهادها :

 روز چهارشـنبه مـورخ 1402/04/14 سـاعت 10 صبـح در محـل سـالن جلسـات سـاختمان 
سـتاد شركت

 مدت اعتبار پيشنهادات : 3 ماه از تاريخ بازگشايی پاكات
از  مناقصه،  برنده  و  قيمت  مناسب ترين  تعيين  جهت  مناقصه  اين  در  است  ذكر  شايان   
شماره  به  نفت  صنعت  مناقصات  در  متناسب  قيمت  فرآيند  و  مالي  ارزيابي   دستورالعمل 
796-20/2 مورخ 99/12/11 وزير محترم نفت )پيوست شده به اسناد مناقصه( استفاده مي گردد.

 حداقل شرایط پيمانكاران :
1- ارائه گواهي تأييد صلاحيت معتبر و مرتبط از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي

استان  اجتماعی  رفاه  و  تعاون، كار  اداره كل  از  ايمنی معتبر  تأييد صلاحيت  ارائه گواهی    -2
محل فعاليت

3- ارائه تصوير كليه صفحات اساسنامه شركت، آگهي تأسيس شركت ، آخرين تغييرات در 
روزنامه رسمي، كد اقتصادي و شناسه ملي

4-  ارائه تصوير شناسنامه، كارت ملي، مدرك تحصيلي و سوابق شغلي مديرعامل و اعضاي 
هيأت مديره شركت

5- ارائه گواهی نمونه امضاء و گواهينامه ثبت نام در نظام ماليات بر ارزش افزوده
تذكر: كليه مدارك و مستندات ارائه شده می بايست اصل و يا برابر اصل شده باشند )از طريق 

دفاتر اسناد رسمی(
 تاریخ انتشارآگهی نوبت اول: روز چهارشنبه مورخ 1402/03/24
 تاریخ انتشارآگهی نوبت دوم: روز یكشنـبه مورخ 1402/03/28

»قیمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارائه گردد«
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سرمربی پرسپولیس اولین اقدام برای بستن تیم قدرتمند در فصل آینده لیگ برتر را آغاز کرد.
یحیی گل محمدی سرمربی تیم پرسپولیس پیش از فینال جام حذفی تصمیم داشت با رقم خوردن هر نتیجه ای فصل آینده در پرسپولیس حضور نداشته باشد چرا که نگران این مسأله بود 
که نتواند همراه با پرسپولیس توفیقاتی که به دست  آورده را تکرار کند، اما به نظر می رسد تصمیم خود برای ماندن در پرسپولیس را گرفته و تمایل دارد فصل آینده هم هدایت پرسپولیس 

را در اختیار داشته باشد.
در پی همین مسأله قرار است به زودی جلسه ای بین یحیی گل محمدی و رضا درویش مدیرعامل پرسپولیس برگزار شود تا برای ادامه همکاری تصمیم گیری صورت گیرد.

یکی دیگر از دلایل گل محمدی برای ماندن، انتخاب هیأت مدیره ای بود که با او ارتباط خوبی دارند و به نظر می رسد این مسأله انگیزه این مربی را برای کار در پرسپولیس بیشتر کرد.
شنیده می شود در روزهای اخیر یحیی گل محمدی نام ۵ بازیکن را که قراردادشان با پرسپولیس به اتمام رسیده را به باشگاه داده تا در اولین اقدام قرارداد این ۵ بازیکن تمدید شود.

  نام ۵  نفر در جیب 
یحیی گل محمدی

 بررسی احتمال بازگشت انصاریفرد به 
یونان

یک رسانه قبرسی به احتمال بازگشت کریم 
انصاریفــرد به لیگ یونان پرداخــت و آن را یک 
تصمیم قطعی و نهایی ندانســت. در شرایطی که 
بحث احتمال جدایی کریم انصاریفرد مهاجم ایرانی 
از تیم اومونیا قبرس و بازگشت به یونان مطرح می 
شود، یک رسانه قبرسی به این خبر واکنش نشان 

داد.وب سایت match در این خصوص نوشت:
»در یونان نام کریم انصاری فرد دست به دست 
می شود و نوشته شده که ایرانی به دنبال بازگشت 
به یونان است. پیش از این شایعاتی در داخل قبرس 
شنیده شده بود که او هدف گروه دیگری بوده است.

اومونیا فصل گذشــته انصاریفرد را جذب کرد 
و در فصل جاری هــم حق دارد او را حفظ کند. 
بنابراین، از آنجایی که بین »ســبزها« و بازیکن 
برای ۱+۱ ســال توافق وجود دارد، چیزهایی که 
درباره او نوشــته شده است را نمی توان بدیهی و 
قطعی دانست.«تیم اومونیا هرچند در مسابقات 
لیگ قبرس به نتیجه قابل توجهی دست نیافت 
اما در جام حذفی با گل کریم انصاریفرد به عنوان 

قهرمانی رسید. 

  سوخت »خارجی« در باک تراکتور
مالک باشگاه تراکتور تبریز آمادگی کامل باشگاه 
برای جذب بازیکنان مد نظر سرمربی اسپانیایی تیم 
را اعلام کرده است. تیم فوتبال تراکتور تبریز فصل 
گذشته را با وجود تغییر سرمربی با جایگاه چهارمی 
در جدول به پایان رساند.قربان بردیف که در ابتدای 
فصل هدایت تراکتور را بر عهده داشــت، پیش از 
هفته دوازدهم از سمتش استعفا کرد تا پاکو خمز 

اسپانیایی به جای او انتخاب بشود.
کارنامه موفق خمز با وجود تحمل سنگین ترین 
شکست تاریخ تراکتور در لیگ برتر مقابل استقلال 
در هفته پایانی رضایت مالک باشگاه و هواداران این 
تیم پر طرفدار تبریزی را به همراه داشــت. از این 
رو خمز برای فصل آینده نیز برنامه کاملی را ارائه 

کرد تا همکاری اش با این باشگاه را ادامه دهد.
محمدرضا زنوزی مالک باشگاه تراکتور تبریز 
توانست بالاخره حرف خود را در فدراسیون فوتبال 
به کرسی نشــانده و سهمیه حضور خارجی ها را 
افزایش دهد تا هر باشــگاه ۱+۶ بازیکن را طبق 
قوانین جدید نقل و انتقالاتی ســازمان لیگ وارد 

فوتبال باشگاهی کشور کند.
زنوزی که قیمت سرسام آور داخلی ها را دلیل 
این خواســته اش عنوان کرده است به خمز اعلام 
کرده اســت آمادگی کامل جذب بازیکنان مورد 

نظرش از جمله بازیکنان خارجی را دارد.
تراکتور فصل آینده با توجه به حذف استقلال در 
لیگ قهرمانان آسیا حضور خواهد داشت اما زنوزی 
علاوه بر خواســته خود مبنی بر صعود از مرحله 
گروهی این رقابت ها دنبال قهرمانی در لیگ برتر 
ایران هم هست.مالک تراکتور تمام هدف خود را 
روی این موضوع گذاشته است تا بالاخره بتواند پس 
از پنج سال مالکیت این باشگاه، نخستین قهرمانی 

لیگ برتر کشور را به ارمغان بیاورد. 

  واکنش عجیب حجت کریمی به انتخاب 
سرمربی استقلال

سرپرست باشگاه اســتقلال پاسخ شفافی به 
سئوال خبرنگاران درباره انتخاب سرمربی این تیم 
نداد. حجت کریمی پس از برگزاری جلسه با اعضای 
کمیته فنی درباره این جلسه و انتخاب مربی داخلی 
یا خارجی گفت: نمی دانم در جلسه چه گذشته 
است. صبر کنید. یکی دو روز صبر کنید )چند بار 
این جمله را تکرار می کند(وی در واکنش به مذاکره 
استقلال با جواد نکونام تاکید کرد: صحبتی نشده 
است. خداحافظ شما!سرپرست باشگاه استقلال 
دربــاره نگرانی هواداران از وضعیت بلاتکلیفی در 

انتخاب سرمربی اظهار کرد: گفتم صبر کنید.

 این احتمال می رود باز 
هم تیم ها برای وسوسه 

بازیکنان و رقابت در بازار 
آزاد، پاداش های خارج 
از چارچوب قرارداد را 

احیا کنند که منجر به یک 
آشفتگی مالی در بلند 

مدت می شود.
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سعید جمشیدیان    |  پای سقف قرارداد ها بار دیگر قرار است به فوتبال ایران باز شود.

ثبات و اتحاد تیمی عامل قهرمانی پرسپولیس بود
پیشکسوت پرسپولیس می گوید: در حال حاضر ما نمی توانیم 
بازیکن بسازیم چون ساختار پایه اهمیت زیادی برای مدیران ندارد 

و در این زمینه سرمایه گذاری نیز انجام نمی دهند.
اســماعیل حلالی ددر پاسخ به این پرسش که مهم ترین عامل 
قهرمانی پرسپولیس را در چه چیزی عنوان می کنید؟ اظهار کرد: 
یکی از مهم ترین عوامل قهرمانی پرسپولیس در این دوره از رقابت های 
لیگ برتر ثبات و اتحاد تیمی بود و اینکه بازیکنان به لحاظ بدنی 
فوق العاده عمل کردند، هماهنگی خوبی بین کادر فنی برقرار بود و 
هر چقدر جلوتر می رفتیم کادر فنی صبوتر و آرامش بیشتری داشتند. 

البته در این قهرمانی زحمات مدیریت باشگاه و حمایت هواداران از تیم پرسپولیس را نیز نباید نادیده گرفت.
وی در پاسخ به این پرسش که پرسپولیس در اواسط فصل ۸ امتیاز با صدر جدول فاصله داشت، فکر می کنید چه عاملی سبب شد 
پرسپولیس بتواند این اختلاف را جبران کند؟ گفت: پرسپولیس از نظر فنی و امتیازی فراز و نشیب زیادی داشت و عوامل متعددی این 
تیم را به خصوص کادر فنی و به دنبال آن بازیکنان را ابتدای فصل دچار حاشیه کرده بود. این اتفاقات اگرچه در برهه ای کوتاه رخ داد 
اما آسیب خود را به تیم وارد کرد و ما حتی از صدر جدول فاصله زیادی گرفتیم اما ثبات تیمی و هماهنگی خوبی بین کادر فنی و 
بازیکنان ایجاد شد و چون عملکرد رقیبان نیز در هفته های پایانی خوب نبود سبب شد تا شرایط خوبی برای تیم پرسپولیس رقم بخورد.

پیشکسوت پرسپولیس ادامه داد: با وجود این که داربی را برده بودیم اما از سپاهان و حتی از استقلال قبل از داربی عقب تر بودیم 
با بردی که در داربی داشتیم و نتیجه تساوی که سپاهان برابر ملوان داشت سبب شد عقب ماندگی خود را جبران کنیم و قهرمان 
لیگ شویم.حلالی همچنین در پاسخ به این پرسش که شایعاتی درباره کناره گیری رضا درویش از پرسپولیس مطرح شده، عملکرد 
او را چطور می بینید؟ خاطرنشــان کرد: عملکردی که برای بزرگان تعریف شــده باشد قابل دفاع است، با وجود مشکلات اقتصادی 
سختی کشیدند تا این اتفاق مهم برای پرسپولیس رقم خورد. اینکه بخواهیم بگوییم مدیریت پرسپولیس با این تعداد نفرات گل و 
سنبل است درست نیست. این باشگاه حدود ۵۰ نفر نیرو می خواهد که از صبح تا شب دنبال کارها باشند، به طوری که ۱۰ نفر برای 
کارهای آکادمی، ۱۰ نفر برای کارهای بازیکن، ۱۰ نفر دنبال زمین های تمرینی و ۲۰ نفر دیگر نیز پیگیر کارهای اقتصادی باشند، در 

حقیقت این باشگاه نیاز به نیروهای زیادی می خواهد تا با همکاری هم کاری کنند تا این گردونه بچرخد.

بازیکن ســابق استقلال می گوید تا قبل از داربی موافق همکاری 
ساپینتو با استقلال بوده است.

پیروز قربانی، بازیکن ســابق استقلال  درباره جدایی ساپینتو از 
استقلال اظهار کرد: تا قبل از داربی موافق ادامه همکاری استقلال با 
سایپنتو بودم. او در داربی رفتارهایی نشان داد که متناسب با شأن و 

فضای سرمربی گری استقلال نبود.
وی درباره عقد قرارداد ساپینتو با آپوئل قبرس تصریح کرد: فوتبال 
حرفه ای اســت دیگر! به نظرم از قبل، مذاکرات خودش را با باشگاه 
قبرسی انجام داده بود. در فاصله یک روز که نمی شود قرارداد بست. 

گواردیولا هم در یک روز نمی تواند تیم پیدا کند و قرارداد ببندد. به نظرم از قبل صحبت های خودش را کرده بود.
بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال درباره گزینه های هدایت این تیم گفت: در میان گزینه های ایرانی با احترامی که به همه گزینه ها 
دارم فردی که مطلوب نیمکت استقلال باشد، نداریم. فرهاد مجیدی بهترین گزینه بود که تیم دارد. اگر می توانند باید مربی خارجی 
خوب بیاورند که مثل استراماچونی از احساسات ما سوءاستفاده نکند و مثلا پست بگذارد که عاشق استقلال هستم بعد پول خودش را 

تا ریال آخر بگیرد. البته کارش حرفه ای بود اما مردم ایران نمی پسندند که از احساسشان سوء استفاده شود.
قربانی درباره انتخاب کمیته فنی برای استقلال و نقش آنها در باشگاه بیان کرد: همه اعضای کمیته فنی جزو پیشکسوتان استقلال 
هستند. باید ببینیم شرح وظایف آنها چیست. طبیعتاً اگر کمیته فنی گذاشته اند باید اختیار تام به آنها بدهند تا در تعیین سرمربی 
و خرید بازیکن تصمیم بگیرند. باید ببینیم انتظار هیات مدیره از اعضای کمیته فنی و شرح وظایفشان چیست. همه عزیزانی که در 
استقلال هستند جزو استخوان خرد کرده های استقلال هستند. اگر شرح وظایف درستی از جانب مدیریت تعریف شود قطعاً نتیجه 
خوبی خواهد داشت.وی درباره اینکه اگر به وی پیشنهاد حضور در کمیته فنی داده می شد قبول می کرد؟ افزود: من کارم اجرایی است 
و کمیته فنی نیست. کاری که دوست دارم مربیگری است.قربانی در پایان گفت: راجع به آقای قلعه نویی صحبتی در تلویزیون کردم و 
شاید نتوانستم منظورم را خوب بیان کنم. من درباره مربیان زرنگ و خوب صحبت کردم. مربی خوب، همه زیر و بم فوتبال را می شناسد 
 مانند رالف رانکینگ اما مربی زرنگ نقاط ضعف و قوت خودش را می داند و مربیان ســطح بالا را کنار خودش می آورد و کادر قوی

 تشکیل می دهد.

مربی ایرانی مطلوب برای استقلال نداریم

شوک احیا به قانون مرده ی فوتبال!شوک احیا به قانون مرده ی فوتبال!
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موضوع بالا رفتن قیمت ها در بازار نقل و انتقالات تابستانی مساله 
مهمی اســت که از شروع فصل گذشته به آن پرداخته شده است؛ 
اعتراض گسترده برخی باشگاه ها به پرداختی های عجیب باشگاه های 
متمول به برخی بازیکنان سبب شد تا سازمان لیگ به ماجرا ورود 
کند و به دنبال حل این معضل باشــد. در این خصوص باشگاه های 
مختلف لیگ برتری پیشــنهادهای خود را به صورت کتبی درباره 
نظام مند شــدن رقم قراردادها به سازمان لیگ اعلام کردند و قرار 
است هیات رئیسه سازمان لیگ در این باره تصمیم بگیرد؛ تصمیمی 
که به احتمال فراوان منجر به اجرای دوباره قانون سقف قرارداد بعد از 

حدود ۱۵ سال خواهد شد. اجرای قانون سقف قرارداد البته معضلاتی 
خواهد داشت و مشکلاتی برای برخی باشگاه ها و بازیکنان ایجاد خواهد 
کرد. همچنین نگرانی های زیادی درباره باب شدن پول های زیرمیزی 

و پاداش های آنچنانی وجود دارد.
قانونی مشــابه، حدود ۱۵ سال قبل در فوتبال ایران اجرا شد و 
سازمان لیگ سقف ۳۵۰ میلیون تومان را برای قرارداد فوتبالی ها وضع 
کرد که تبعات سنگین تری را برای فوتبال به دنبال داشت و صدای 
اهالی فوتبال را در آورد چرا که قراردادهای پشت پرده مانند اهدای 
خودرو یا ساختمان در کنار قراردادهای رسمی رواج پیدا کرده بود. 

 مهاجم سابق پرسپولیس و تراکتور در یک قدمی فولاد
مهاجم سابق تیم های فوتبال پرسپولیس و تراکتور در یک قدمی حضور در تیم فولاد خوزستان است. امروز خبری مبنی بر حضور محمد عباس زاده مهاجم سابق پرسپولیس و تراکتور در تیم فوتبال نساجی مازندران منتشر شد.

اکنون این مهاجم باتجربه با مسئولان باشگاه فولاد خوزستان وارد مذاکره شده و فاصله چندانی با پیوستن به این تیم ندارد.وی در فصل گذشته برای تیم تراکتور بازی می کرد و سابقه حضور در تیم های پرسپولیس، نساجی مازندران و سایپا را در کارنامه 
خود دارد.محمد عباس زاده ۳ فصل پیش از نساجی راهی تراکتور شد و در طول حضورش در لباس تی تی ها عملکرد خوبی را به نمایش گذاشت. او به دلیل مصدومیت چند هفته از مسابقات را از دست داد و بعد از طی کردن دوران نقاهت نیز نتوانست حضور 

ثابتی در تیم پاکو خمس داشته باشد و حتی مورد غضب این سرمربی اسپانیایی نیز قرار گرفته بود و گفته می شود در آستانه جدایی از این تیم قرار گرفته است.

از طرفی برخی از باشگاه ها زیر قول خود می زدند که صدای اعتراض بازیکنان و مربیان را در آورده بود 
و آن ها هم نمی دانستند حقوق خود را از کجا دنبال کنند چرا که اهدای خودرو و ساختمان خارج از 
چارچوب قرارداد بازیکنان و باشگاه بود و سازمان لیگ و کمیته های انضباطی هیچ مسئولیتی در قبال 
پیگیری مطالبات خارچ از قرارداد فوتبالی ها نداشتند. از سوی دیگر این مساله منجر به به هم ریختن 
قیمت ها شده بود چرا که بعد از یک دوره کوتاهی، همه بازیکنان سقف قرارداد را مطالبه می کردند و 
باز هم بی نظمی مالی بر تیم های فوتبال ایران حکم فرما شده بود. از مشکلات دیگر، به هم ریختگی 
مالیاتی بود که به علت پرداخت های خارج از قرارداد، مشخص نبود هر تیمی در پایان یک سال مالی 
چه میزان تعهد مالیاتی خواهد داشــت. این قانون در اواسط دهه ۹۰ به طور کلی برچیده شد و باز 
هم تیم ها به سمت بازار آزاد رفتند اما این بازار هم در نبود ساز و کارهای اقتصادی مناسب، منجر به 
افزایش افسارگسیخته قیمت ها در پنجره نقل و انتقالات شده است و هیچ تیمی طبق ضوابط و قواعد 

مالی عمل نمی کند.
در فوتبال روز دنیا، فرپلی مالی جانشین این قبیل قواعد محدود کننده شده و تیم ها دقیقا براساس 
درآمدهای خود قادر به هزینه هستند؛ در واقع هیچ تیمی نمی تواند در سالی که ۱۰۰ میلیون تومان 
درآمد داشته، ۱۰۰ میلیون و ۱۰۰۰ تومان هزینه کند و در این صورت با محرومیت مواجه می شود. اما 
در فوتبال ایران نشانی از این سازوکارهای مالی و اقتصادی نیست و تیم های متمول و عمدتا صنعتی 
به اضافه تیم های استقلال و پرسپولیس در این رقابت بدون توجه به اینکه چقدر درآمد داشته اند، سر 
کیسه را برای جذب بازیکنان شل می کنند و هیچ گونه کارشناسی و آینده نگری در ارتباط با خرید 
خود ندارند؛ به طور مثال در تیم های اروپایی هیچ گاه با بازیکنان بالای ۳۲ سال قراردادهای بلند مدت 
سه و چهار سال منعقد نمی شود چرا که هر آن امکان مصدومیت و افت این بازیکنان وجود دارد اما 
در ایران بدون توجه به تبعات مالی چنین اتفاقی، قراردادهای هنگفت از آن بازیکنان باتجربه است که 

در حال افت فنی هستند.
در حال حاضر وضعیت تورمی اقتصاد ایران، اثرات مخرب خود را بر بازار فوتبال هم گذاشته و شاهد 
عقد قراردادهای چند ۱۰ میلیاد تومانی برای یک فصل در فصل نقل و انتقالات سال جاری هستیم؛ 
قراردادهایی که شنیدنشان دود را از سر آدم بلند می کند و صدای هواداران تیم ها و مدیران باشگاه ها را 
هم در آورده است که بر چه مبنایی باید در فوتبال بدون درآمد ایران چنین قراردادهایی منعقد شود. 
همین افزایش بی حساب و کتاب منجر به اقدام فوری سازمان لیگ برای پیمودن راه غلط گذشته شده 
و آن ها در حال وضع قانون سقف قرارداد هستند تا جلوی ریخت و پاش برخی از تیم ها را بگیرند اما 
این قانون همانطور که پیش از این هم نشان داده شد، نمی تواند یک راه حل همیشگی برای جلوگیری 
از این موارد باشــد. این احتمال می رود باز هم تیم ها برای وسوســه بازیکنان و رقابت در بازار آزاد، 
پاداش های خارج از چارچوب قرارداد را احیا کنند که منجر به یک آشفتگی مالی در بلند مدت می شود.

فوتبال ایران نشان داده که وضع قوانین محدود کننده بدون اجرای کارشناسی مانند جلوگیری از 
ورود بازیکنان خارجی که منجر به افزایش بی سابقه قرارداد ایرانی ها شد یا جلوگیری از جذب دروازه بان 
خارجی که معمولی ترین دروازه های ایرانی را هم در حد یک ستاره بالا برده بود، می تواند با تبعاتی 

بدتری همراه شود.
سابقه اجرای این قانون در سال های گذشته این سوال را مطرح می کند که آیا محدودیت دستمزد، 
راه حل و درمان قطعی برای کنترل بازار است؟ آیا جز این است که این قبیل راهکارها فقط مسکن های 

مقطعی هستند که در بلند مدت تبعات سنگین تری به دنبال دارد؟
از کارشناسان فوتبال و مسئولان سازمان لیگ و باشگاه ها انتظار می رود در جلسات مشترک، به 
فکر راه بهتری برای کنترل دستمزد بازیکنان باشند و با اجرای قوانین کنترلی به پیشواز قراردادهای 

هنگفت نروند چرا که راهی جز شکست پیش روی آن ها نخواهد بود.
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 طلا در محدوده
 ثبات قیمت 

محققان دریافته انــد که هنگامی که از چت 
جی پی تی خواســته می شود یک جوک تعریف 
کند این چت بات ۲۵ جوک یکســان را بارها و 

بارها تکرار  می کند.
 به نقل از ارس تکنیکا، در روز چهارشنبه، دو 
محقق آلمانی با نام های سوفی جنتزشو کریستین 
کرستینگ، مقاله ای را منتشر کردند که توانایی 
نســخه ی ChatGPT-۳.۵ شرکت OpenAI را در 
درک و تولید محتوای طنز بررسی می کرد. به طور 
خاص، آن ها دریافتند که دانش  چت جی پی تی در 
مورد جوک ها نسبتا محدود است. در طول یک 
آزمایش، ۹۰ درصد از ۱۰۰۸ جوک تولید شده، 
شامل ۲۵ جوک یکســان بودند. این دو محقق 
به این نتیجه رســیدند که احتمالا این پاسخ ها 
در طول آمــوزش مدل هوش مصنوعی به جای 
اینکه تولید شوند، یاد گرفته شده و حفظ شده اند.

آن هــا که با موسســه ی فناوری نــرم افزار، 
مرکــز هوافضای آلمان)DLR( و دانشــگاه فنی 
دارمشتات همکاری دارند، از طریق مجموعه ای 
از آزمایش ها با تمرکز بر تولید، توضیح و تشخیص 
جوک، تفاوت های ظریف، طنازی نسخه ی ۳.۵ 
ChatGPT را بررســی کردند. آنها این آزمایش ها 
را بدون دسترسی به عملکرد داخلی یا مجموعه 

داده های این مدل زبانی انجام دادند.
آنها می نویســند: برای آزمایش اینکه تنوع 
جوک های چت جی پی تی چقدر اســت، ما هزار 
بار از آن خواستیم که یک جوک بگوید. همه ی 
پاســخ ها از نظر گرامری درست بودند اما تقریبا 
همه ی خروجی ها حاوی یک جوک بودند. تنها 
عبارت »آیا جوک خوبی بلدی؟« باعث پاسخ های 
متعددی شد و در مجموع چت جی پی تی ۱۰۰۸ 
بار جــوک تعریف کرد. علاوه بــر این تنوع در 
درخواست ها تاثیر قابل توجهی بر نتیجه داشت.

در ضمیمه ی مقاله این دو محقق، ۲۵ جوک 
برتــر را به ترتیب وقوع فهرســت کردند. که در 
ادامه چند مورد از آن ها را می توان مشاهده کرد.

با این حال، تعداد کمی از پاسخ های ارائه شده 
منحصر به فرد بودند و به نظر می رسد که چت 
جی پی تی اکثر آنها را با ترکیب عناصر جوک های 
مختلفی که از قبل می دانسته ایجاد کرده است. 
محققان دریافتند که خلاقیت های این مدل زبانی 

همیشه منطقی نبوده است.
بــرای مثال در این جوک که چت جی پی تی 
تعریف کرده است: »می دانی چرا یک مرد ساعت 
خود را در مخلوط کن گذاشت؟ زیرا می خواست 
زمان را بــه پرواز در بیاورد.« معنای درســتی 

برداشت نمی شود.
هنگامی که از چت جی پی تی خواســته شد 
تــا هر یک از ۲۵ جوک پرتکرار را توضیح دهد، 
ایــن هوش مصنوعی توضیحــات معتبری را بر 
اساس روش شناسی محققان ارائه کرد که نشان 
دهنده ی درک عناصر ادبی مانند بازی کلمات و 
معانی دوگانه است. با این حال، با توالی هایی که 
در الگوهای آموخته شــده آن قرار نمی گرفتند 
مشکل داشت و نمی توانست تشخیص دهد که 
چه زمانی یک جوک خنده دار نیســت. در این 
مــوارد، توضیحاتی ســاختگی را با لحنی قابل 

قبول ارائه می کرد.

مدل هوش مصنوعی متن باز متعلق به متا، 
از متن برای ایجاد ترکیبات ژانرهای موســیقی 

استفاده می کند.
معرفی مدل هوش مصنوعــی تولیدکننده 

موسیقی متا
به نقــل از انگجت، تیــم تحقیقاتی متا به 
تازگــی یک مدل زبان یادگیــری عمیق منبع 
بــاز بــه نــام »MusicGen« را منتشــر کرده، 
کــه می تواند موســیقی جدیدی را بر اســاس 
 پیام های متنی تولید کند و حتی با یک آهنگ 

موجود تراز شود.
با اســتفاده از ایــن ابزار می توانید ســبک 
موسیقی مورد نظر را توضیح داده و سپس روی 
گزینه »Generate« کلیک کنید؛ پس از مدتی  
یک قطعه کوتاه از موســیقی کاملًا جدید را بر 
اساس پیام های متن و ملودی درخواستی شما 
منتشر می کند. نسخه نمایشی به شما امکان می 
دهد موسیقی خود را توصیف کنید. سپس می 
توانید انتخاب کنید که آهنگ چقدر طول بکشد.

ایــن تیــم از ۲۰هزار ســاعت موســیقی 
بــرای آموزش مدل اســتفاده کرد که شــامل 
۱۰هــزار آهنگ موســیقی با کیفیــت بالا از 
مجموعه داده های داخلی به همراه آهنگ های 
شــرکت هــای شاتراســتاک و Pond5 بــود. 
محققان برای ســریع تر کردن آن، از واحدساز 
EnCodec«متــا  کیلوهرتزی»  32 صوتــی 
جهــت تولید قطعات کوچک تر موســیقی که 
 می توانند بــه صورت موازی پردازش شــوند،

 استفاده کردند.

دانشمندان با ادغام روش های چاپ زیستی حجمی و الکترونویسی مذاب موفق به چاپ زیستی 
رگ های خونی کارآمد شدند.

 به نقل از آی ای، چاپ زیستی رگ های خونی یک راهکار کلیدی برای مصارف 
پزشکی است، اما روش های فعلی برای انجام این فرآیند در ژل های سازگار با 

سلول انجام می شود که منجر به چاپ هایی می شود که از نظر ساختاری چندان 
سالم نیستند. این امر به ویژه برای رگ های خونی مشکل ساز می شود، چرا 

که باید بتوانند فشارهای بالا و خم شدن را تحمل کنند.
پژوهشــگران مرکز پزشکی دانشــگاه اوترخت برای حل این مشکل، 

روش های چاپ زیستی حجمی و الکترونویسی مذاب را ادغام کردند.
الکترونویسی مذاب، نوع بســیار دقیقی از چاپ سه بعدی است که با 

هدایت رشــته باریکی از پلاستیک مذاب)زیست تخریب پذیر( کار می کند. 
نتیجه نهایی، داربست های پیچیده ای است که از نظر مکانیکی قوی و قادر به 

مقابله با نیرو هستند. با این حال، این داربست ها را نمی توان با سلول هایی که در 
آنجا هستند، به دلیل دماهای بالا چاپ کرد.اینجاست که چاپ زیستی حجمی وارد عمل 

می شود، زیرا این روش می تواند برای جامد کردن ژل های حاوی سلول روی داربست ها استفاده 
شود.دانشمندان برای به دست آوردن سلول های خونی کارآمد، با استفاده از الکترونویسی مذاب 

یک داربست لوله ای ایجاد کردند و آن را در یک ویال با ژل فوتواکتیو)قابل فعال شدن با نور( فرو 
کردند و آن را در چاپگر زیستی حجمی قرار دادند.

گابریل گروسباخر، نویسنده اول این مطالعه جدید می گوید: برای اینکه این کار 
درست انجام شود، باید داربست را دقیقاً در مرکز ویال قرار می دادیم. هرگونه 
انحراف از مرکز به این معنی بود که چاپ حجمی مختل شده است. اما ما 
توانستیم با چاپ داربست روی قالبی که روی ویال نصب کرده بودیم، آن 

را کاملًا در مرکز قرار دهیم.
گروسباخر و همکارانش دریافتند که ضخامت های مختلف داربست، لوله های 
 کم و بیش قدرتمندی تولید می کند. آنها همچنین محل های مختلف ژل های

 چاپ شده زیستی را در سمت داخلی داربست، داخل خود داربست یا در 
خارج از آن آزمایش کردند.

ایــن تیم از طریــق آزمون و خطــا، در چاپ یک رگ خونــی با دو لایه 
ســلول های بنیــادی و ســلول های اپیتلیــال در مرکــز برای پوشــش مجرای 
رگ موفــق عمــل کرد.شــاید مهم تریــن چیز این اســت کــه این طراحــی می تواند 
 امــکان ایجاد ســوراخ هایی را در کنــار چاپ برای فراهــم کردن امــکان نفوذپذیری کنترل

 شده رگ و خون فراهم کند تا عملکرد خود را به خوبی انجام دهد

»چت جی پی تی« جوکر 
خوبی نیست!

یک اســتارت آپ بریتانیایی هوشــمندترین اسکوتر 
الکترونیکی جهان را راه اندازی کرد که از ایمنی منحصر 

به فردی برخوردار است.
به نقل از نکست وب، استارت آپ بریتانیایی هیلو - که 

توسط اندی پالمر بنیان گذاری شده و اغلب از آن به عنوان 
پدرخوانده ســازنده خودرو های برقی یاد می شود - یک 
اسکوتر الکترونیکی جدید با ایمنی و فناوری بالا عرضه 

کرده است.
اسکوتر الکترونیکی مذکور که هیلو وان نام دارد، مجهز 
به همان فناوری هشدار برخوردی است که در خودرو ها 
وجود دارد. این اســکوتر الکترونیکی با استفاده از هوش 
مصنوعی و سیســتم بینایی رایانه ای، از طریق بازخورد 

بصری، شنیداری و حسی در دسته فرمان، خطرات قریب 
الوقوع را به افراد هشدار می دهد.پالمر، که در زمان مدیریت 
خود در نیســان و بعداً به عنوان مدیر عامل در اســتون 
مارتین به ارتقای فناوری شــارژ سریع خودرو های برقی 
در بریتانیا کمک کرد، گفت: »اسکوتر های الکترونیکی با 
چالش هایی در زمینه ایمنی و درک عمومی مواجه شده اند، 
اما هیلووان یک اسکوتر برقی است که این نگرانی ها را به 

طور مستقیم برطرف می کند.«

 اسکوتر برقی با هوش مصنوعی
 ایمن شد

معرفی مدل هوش مصنوعی 
تولیدکننده موسیقی متا

دلار  49.650

یورو 53.890

پوند  62.180

درهم  13.480

لیر  2.120

سکه  تمام  27.850.000

سکه نیم  15.450.000

سکه ربع  10.700.000

سکه یک گرمی  6.120.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

با انتشار برخی داده هاس ضعیف در حوزه ی اشتغال 
و بــروز انتظار برای عدم افزایش نرخ بهره، طلا امروز در 

محدوده ی محدودی ثابت ماند.
 به نقل از اینوســتینگ، قیمت طلا در روز دوشنبه 
بــا اندکی کاهش، به محدوده ی معاملاتی محدودی که 
طی سه هفته ی گذشته مشاهده شده بود، پایبند ماند؛ 
هر اونس طلا با اندکی کاهش به ۱۹۵۸.۹4 دلار رسید، 
در حالی که قیمت معاملات آتی طلا تا ســاعت ۲۰:44 
به وقت شرقی )۰۰:44 به وقت گرینویچ( با ۰.۲ درصد 

کاهش به ۱۹7۳.۳۰ دلار در هر اونس رسید.
با نگاهی به وضعیت طلا در روزهای اخیر می توان به 
وضوح دید که فلز زرد در هفته ی گذشته، شاهد حمایت 
اندکــی بود و علت این بی مهــری آن بود که برخی از 
داده های ضعیف نیروی کار، انتظار صرفنظر کردن فدرال 
رزرو از افزایــش نرخ بهره در پایان نشســت دو روزه ی 

چهارشنبه را تقویت کردند.
با توجه به اینکه هدف اصلی و بنیادی بانک مرکزی 
در چرخــه ی افزایش نرخ، کاهــش و در حقیقت مهار 
تورم بوده اســت، داده های تورمی که در روز سه شنبه 
منتشر می شوند قطعأ در تصمیم گیری فدرال رزرو نقش 
کلیدی ایفاء خواهد کرد. البته ناگفته نماند با اینکه تورم 
به سطحی بســیار کمتر از بالاترین حد 4۰ سال اخیر 
رسیده است، اما همچنان از هدف سالانه ی ۲ درصدی 

فدرال رزرو فاصله دارد.

  مهار تورم
گفتنی اســت که در حال حاضر، پیش از نشســت 
فدرال رزرو و در آستانه ی انتشار آمار تورم مصرف کننده 
در ایــالات متحده، احتیاط در بازارهــای مالی، اصلی 

ضروری خواهد بود.
طــلا در محدوده ی معاملاتی محــدود در دل عدم 

اطمینان درباره ی رویکرد فدرال رزرو و رشد اقتصادی
بررس نوســانات طلا حاکی از آن است که با وجود 
ابهام در مورد اقتصاد و سیاســت پولی که نشــانه های 
کمــی برای شکســت )بریک اوت( را به همــراه دارند، 
 بهــای طلا در ســه هفته ی گذشــته از محــدوده ی

 معاملاتــی بین ۱۹۳۰ تا ۲۰۰۰ دلار در هر اونس جدا 
نشده است.

آنچه مسلم است طلا از هرگونه مکث یا توقف احتمالی 
فدرال رزرو سود می برد و علاوه بر آن، چندان بعید نیست 
که در سایه ی بدترشدن شرایط اقتصاد جهانی در سال 
جاری، افزایش تقاضــای پناهگاه امن حامی بی چون و 

چرای این فلز گرانبها باشد.
با این حال، از آنجا که احتمالاً نرخ های بهره ی ایالات 
متحــده برای مدت طولانی تــری بالاتر باقی می مانند، 
افزایش قیمت فلز زرد بــدون بازده، که یقینأ جذابیت 

کمتری به همراه دارد، ممکن است محدود شود.

  توقف افزایش نرخ بهره
در ســال های اخیر، به دنبال اتخــاذ تهاجمی ترین 
انقباض پولی توسط فدرال رزرو، افزایش نرخ های بهره 
تا سال ۲۰۲۲ ضربه ی سهمگینی به طلا وارد کرد. البته 
در حال حاضر، احتمال توقف این سیاست سختگیرانه 
طی سال ۲۰۲۳، نگاه ها را به سمت طلا خوش بینانه تر 

کرده است.
اما در مورد ســایر فلزات گرانبها، در روز دوشــنبه 
عقب نشــینی در بازارها مشــهود بود؛ بــه طوری که 
 معاملات آتــی پلاتین ۰.۱ درصد و نقــره ۰.4 درصد 

کاهش یافت.

  مس در انتظار محرکی از سوی چین است
امــا در چشــم انداز فلــزات صنعتــی، در حالی که 
معامله گران منتظر نشانه های بیشتری از واردکننده ی 
اصلی کالا یعنی چین بودند، قیمت مس در روز دوشنبه 
اندکی افزایش یافت و  در صدد جبران برخی از زیان های 
اخیر برآمد. در همین راســتا، معاملات آتی مس با ۰.۳ 

درصد افزایش، به ۳.77۰7 دلار در هر پوند رسید.
بدیهی است که مس در تلاش مستمر برای بهبودی 
است، اما مجموعه ای از داده های ضعیف اقتصادی چین، 
قیمت مس را در ماه مه به پایین ترین حد در شش ماه 

گذشته رسانده است.
ناگفته نماند کــه پیش بینی بازارها در مورد کاهش 
بالقوه ی نرخ بهره توسط بانک خلق چین آنچنان قدرتمند 
است که به طور آشکار به اتمام بهبود اقتصادی در این 
کشور اشــاره می کند. با این حال، انتظار می رود چین، 
بزرگ ترین واردکننده ی مس جهان، در ماه ژوئن اقدامات 

محرک بیشتری را را در دستور کار قرار دهد.

موزه ای که فقط یک اتاق خالی است!
نمایشــگاه جهان های نامرئی در »مــوزه تاریخ طبیعی 
آمریکا« سعی دارد معنای جدیدی را به تجربه غوطه ور شدن 
در طبیعت بدهد. طراحان این نمایشگاه سعی دارند تجسمی 
را از همه دیدنی های طبیعت در اتاق های خالی نمایش دهند.

 به نقل از فســت کمپانــی، در »مــوزه تاریخ طبیعی 
آمریــکا«)AMNH(، نمایشــگاه هایی سرشــار از نمونه ها و 
مصنوعات چشم نواز وجود دارد که جواهرات، مواد معدنی، 
دایناسورها، اجداد اولیه انسان و دقیق ترین اطلس سه بعدی 
جهان در آن قابل دیدن هســتند. عــلاوه بر این نمونه ها، 
مدل های بسیاری از »ژرفانما« یا »دایوراما«)Diorama( نیز 
در موزه تاریخ طبیعی به چشم می خورند. دایوراماها، کپی های 
بسیار واقعی از مناظر همراه با حیوانات تاکسیدرمی شده و 
کپی هایی از انسان هایی هســتند که مدت ها پیش از دنیا 

رفته اند.
جدیدترین بیانیه مــوزه می گوید که در واقع همه چیز 
پیرامــون تغییر می چرخد و چــون همه چیز با هم مرتبط 
هستند، همراه با شما تغییر می کنند. بخش تازه افتتاح شده 
موزه، »مرکز علوم، آموزش و نوآوری ریچارد گیلدر« نام دارد 
که توسط »جین گنگ«و استودیوی او موسوم به »استودیو 
گنگ« طراحی شده است. این بخش جدید، راهروهای به هم 
پیوسته دارد که به بقیه محوطه پردیس گسترده آن متصل 
اســت. نمای بادگیر و دهلیز دره مانند موج دار آن، احساس 
به هم پیوســتگی را در خود پرورش می دهد. این احساس 
در نمایشگاه های جدید وجود دارد که به شرح زیر هستند.

  اتاق پروانه ها
اتاق حشــرات از جمله مزرعه وســیع مورچه ها که نیم 

میلیون »مورچه برگ بر«در آن وجود دارند
یک دیوار شیشه ای چهار طبقه که نکات برجسته ای را 

در مورد آرشیو بزرگ موزه ارائه می دهد
مجموعه ای از شگفتی های کوچک طبیعی که به اتاقی 

به نام »جهان های نامرئی« می رسند
سیاره زمین را تصور کنید که با پردازنده های گرافیکی 
قوی، نرم افزارهای ســه بعدی و مجموعه ای از اسپیکرها و 
پروژکتورهای لیزری ســاخته شده است و همه آنها به شما 
پاسخ می دهند. شما می توانید در یک فضای تاریک به اندازه 
پیست بازی حرکت کنید و شبکه ای از قارچ ها را ببینید که 

در سراسر دیوارها و کف اتاق گسترده شده است.
همان طور که در این فضا حرکت می کنید، در راهی قدم 
می گذارید کــه آب در امتداد آن جریان دارد. در این فضا، 
با لمورها، مارها، یک مرغ مگس خوار غول پیکر و پرندگانی 
ملاقات می کنید که در اطراف شما برای رسیدن به شمال 
پرواز می کنند. ســپس بــا پرواز کردن به ســوی منهتن، 
نشانه های دیجیتالی مبنی بر حضور انسان را می بینید که 
بی شباهت با شــبکه  قارچی یا بخش های دیگر نیستند. با 
حرکت به سوی اعماق خلیج سن دیگو، یک نهنگ کوهان دار 
غول پیکــر را می بینید که در میان پرده ای از پلانکتون های 
درخشان، از تاریکی بیرون می آید و باعث می شود تا احساس 

کنید بسیار کوچک هستید.

  موزه ای که فقط یک اتاق خالی است!
 Tamschick« تامشــیک«، مالک اســتودیوی »مارک 
Media+Space« کــه سرپرســتی گــروه طراحــان اتاق 
جهان هــای نامرئی را بر عهده داشــت، گفــت: چیزی که 
امیدواریم به آن برسیم، این است که ما عوامل فعال طبیعت 

هستیم و فقط بینندگان منفعل نیستیم.
گروه تامشیک برای ســاخت اتاق جهان های نامرئی، با 
ده ها متصدی موزه و دانشــمند مشورت کردند و سیلی از 
داده های دنیای واقعی را گردهم آوردند. تامشیک ادامه داد: 
اگر عمیق تر بگردید، روابطی را با تمام گالری های موزه پیدا 
خواهیــد کرد. من باور دارم که مــردم خاطرات خود را به 
آنچه می بینند، اضافه می کنند و ســپس همه آنها به قلب 

راه می یابند.

  تجسم علم
گروه تامشــیک برای ســاختن یک نمایــش جذاب از 
چیزهایی که تجســم آنها دشوار است و بر آنچه او »تجسم 
واقعی علمی و نتایج آن« می نامد تمرکز دارد، هنوز باید با 

یک پرسش کلیدی دست و پنجه نرم کنند.
تامشــیک گفت: پرسش ما این بود که چقدر می توانیم 
اختراع کنیم؟ آیا می توانیم موقعیت خورشــید یا سایه ها یا 
اجرام خاصی را جابه جا کنیم؟ آیا می توانیم از خطوط رنگی 
انتزاعی برای نشان دادن چیزهایی استفاده کنیم که بازنمایی 
آنها دشوار اســت؟ البته می توان از نرم افزار برای به تصویر 
کشیدن طبیعت براساس داده ها با دقت فزاینده استفاده کرد 

اما کارهای بسیار دیگری را نیز می توان انجام داد.
مسئله رئالیسم در به تصویر کشیدن طبیعت به آن صورتی 
که واقعــا وجود دارد، به بیش از یــک قرن پیش و زمانی 
بازمی گردد که اولین نمونه غوطه ور شدن در موزه به نمایش 
درآمد. »کارل آکلی«، موسس آزمایشگاه نمایش های موزه 
تاریخ طبیعی آمریکا معتقد بود که دایورامای موزه، چیزی 
بیش از سرگرمی است و می تواند به آموزش دادن مردم در 
مــورد نیاز روزافزون به حفاظت از طبیعت کمک کند. این 
کار به معنای تولید کپی های علمی دقیق به روش هایی بود 
که نه  تنها واقعی به نظر می رســیدند، بلکه زنده بودند و به 
روش هایی رســیدند که تاکسیدرمی و دایوراما را از صنایع 

دستی خام به نوعی هنر ارتقا داد.
آکلی نزدیک به دو دهه، گروهی از هنرمندان و دانشمندان 
را راهنمایی کرد که براساس نمونه های جمع آوری شده در 
طول ســفرهای طولانی به آفریقا، دایوراما می ساختند اما 
نگرش او در مورد تاکســیدرمی عجیــب و غریب، پس از 
جمع آوری کلکســیونی از چندین گوریل کوهستانی تغییر 
کرد. آکلی، پادشاه آلبرت اول بلژیک را تحت تأثیر قرار داد 
تا اولین پارک ملی آفریقا را در ســال ۱۹۲۵ تأسیس کند. 
این پارک که امروزه به عنوان »پارک ملی ویرونگا«شناخته 
می شــود، محل زندگی یک چهارم گوریل های کوهستانی 
جهان اســت. آکلی یک سال بعد در جریان پنجمین سفر 
خود به کنگو درگذشــت. آزمایشگاه او یک دهه بعد، تالار 
پستانداران آفریقایی آکلی را افتتاح کرد که یک مجموعه از 

نمونه های تاکسیدرمی  شده را در زیستگاه های بازسازی شده 
آنها به نمایش می گذاشت. گوریل های کوهستانی در »کوه 
میکنو«به نمایش گذاشته شدند که آکلی در آنجا درگذشته 
بود.میراث هــای آکلــی هنوز حتی در بخــش جدید موزه 
تاریخ طبیعــی آمریکا باقی مانده اند. روش های کار آکلی و 
آزمایشگاهی که او راه اندازی کرده است، هنوز منشا ابداع همه 
محیطهای غوطه ور در موزه، از جمله اتاق جهان های نامرئی 
هســتند.همانطور که طراحان استوری بورد گروه تامشیک 
مشــغول تصویرسازی بودند، پژوهشــگران نیز مصنوعات 
دیجیتال و داده های دنیای واقعی را به آنها می دادند. حلقه 
پایانی ۱۲ دقیقه ای این کار شامل تجسم اسکن های لیدار از 
شهر نیویورک، تصاویر سه بعدی از سیستم عصبی سنجاقک، 
مدل های رشد ماهی و نقشــه مغز انسان است. ویدئوهای 
ترکیبی از پلانکتون های خلیج سن دیگو، حیوانات »جنگل 
ملی کاکسیوانا«در برزیل و صحنه های واقعی از پارک مرکزی 
وجود دارد. دانشمندان همه چیز را مورد بررسی قرار می دهند 
و اذعان می کنند که به تصویر کشــیدن طبیعت همیشــه 

مستلزم داشتن برخی آزادی ها است.
»ویویان تراکینسکی«، مدیر بخش تجسم علم در موزه 
تاریخ طبیعی آمریکا گفت: شــما به داده ها وفادار می مانید 
اما فرآیند تجسم مستلزم تفسیر است. نرم افزارهای مدرن، 
امکان ارائه کپی هایی از طبیعت را فراهم می کنند که فقط 
تفسیر یا انیمیشن نیستند، بلکه تجسم های دقیق داده های 
واقعــی هســتند.طی آزمایش اخیر با »هولولنز«شــرکت 
»مایکروســافت«، تراکینســکی یک نمایش دیجیتالی را 
از اســکلت واقعی »کوسه ماکو«که با اســتفاده از تصاویر 
سی تی اسکن ساخته شــده بود، بررسی کرد. تراکینسکی 
ادامه داد: دانشــمندان موزه شــگفت زده شدند و آنها را نه 
مصنوعات دیجیتالی، بلکه نمونه هــای دیجیتالی نامیدند 
زیرا آنها مانند نسخه فیزیکی واقعی بودند.این موزه فراتر از 
هولولنز پیش می رود و با سایر تنظیمات فراگیر مانند کلاه 
ایمنی واقعیت مجازی تلاش کرده است تا به راحتی مجموعه 
بزرگ نمونه های دیجیتال خود را نمایش دهد. تراکینسکی 
گفــت: اما این فناوری بیش از اندازه حواس را پرت می کند 

و جلوی تعامل داشتن با دیگران را می گیرد.
تامشیک با تایید صحبت تراکینسکی گفت: در پنج سال 
آینده، ما عینکی خواهیم داشت که دیدن چیزهای خاصی 
را امکان پذیر می کند و شــاید ۱۰ ســال دیگر، دوباره یک 
فناوری کاملا متفاوت ارائه شود.تراکینسکی باور دارد که با یا 
بدون عینک های رایانه ای، تجربیات غوطه ورانه زمانی قوی تر 
هستند که مشارکتی باشند. او از رویداد »هکاتون«یاد کرد که 
 »Hayden Planetarium« با حضور ستاره شناسان در بخش
موزه و با محوریت یک برنامه تجســم داده منبع باز موسوم 
به »اوپن اســپیس«)OpenSpace( که با کمک ناسا ساخته 
شده بود، برگزار شد. هنگامی که داده ها روی سقف گنبدی 
نمایش داده شــدند، پژوهشگران شــروع به یافتن الگوها، 
پرسیدن سؤالات و تغییر دادن پارامترها کردند. تراکینسکی 
اضافــه کرد: آنها انجام دادن علم واقعی را آغاز کردند و این 

برای من جالب ترین چیز است.

دانشمندان رگ های خونی چاپ کردند

  اولین کامیون های خودران جهان به جاده آمدند
اولین کامیون های خودران کشور روسیه حمل و نقل بار را آغاز کردند.شرکت های حمل و نقل ملی روسیه، اولین شرکت های جهان خواهند بود که در تعامل 
با خدمات »جاده هوشمند« کالا را با کامیون های خودران حمل می کنند.سرویس مطبوعاتی وزارت حمل و نقل روسیه اعلام کرد که اولین کامیون های خودران 
روسی تولید شده توسط شرکت کاماز، در ۱4 ژوئن ۲۰۲۳ حمل و نقل را از طریق بزرگراه M-۱۱ که مسکو و سن پترزبورگ را به هم متصل می کند، آغاز می کند.

این وزاتخانه اظهار کرد که در ۱4 ژوئن، کامیون های خودران کاماز، حمل بار تجاری از ســن پترزبورگ به مســکو را به عنوان بخشــی از پروژه راهروهای 
لجستیکی خودران آغاز خواهند کرد.
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